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Maske

Za pusta lastno s tu jo  skrij 
in ž n jo  pokaži, kakšen si!

Gobe in gobe Ženski jezik

Če brez dežja  rasto nam gobe, D a zbrusiš ga — zaman poskusi,
vsi kmalu pojdemo po gobe. poprej ti jezik  brus obrusi.

P R O S L A V A  M E D N A R O D N E G A  T E D N A  
Č E B E L A R J E V

L jub ljansk i in okoliški čebelarji  so praznovali mednarodni teden 
čebelarjev  14. decembra 1963. Ta dan «o zvečer napolnili res tavra
cijske prostore hotela Union. Dvorana je  bila za to slovesnost lepo 
okrašena, na steni je  visel velik transparen t z napisom: Naj živi med
narodni teden čebelarjev! Ta večer res ni bilo zavednega čebelarja , 
ki bi ne bil pohitel med svoje tovariše, da bi z njim i praznoval. Čebe
la rji  so pripelja li  s seboj tudi svoje soproge, družinske člane, p r i j a 
te lje  in znance. Vsi so bili dobro razpoloženi, še preden se je  začela 
proslava. P r ije tno  razpoloženje pa je  še raslo ob zavesti, da imamo 
v svoji sredi ugledne predstavnike srbskih in hrvatsk ih  čebelarjev  
iz Beograda in Zagreba. Ti so prišli v L jubljano  na našo proslavo in 
pa tudi zato, da bi se pogovorili o skupni jugoslovanski čebelarski 
organizaciji. P red proslavo je  bil popoldne ob treh poseben sestanek, 
na katerem  smo polagali tem elje naši skupni organizaciji.

Predsednik tov. Dominik Bric je  pozdravil vse čebelarje  in n j i 
hove svojce ter p rija te l je ,  zlasti pa goste iz b ra tsk ih  republik. Med 
njimi so bili iz Beograda univerzite tna profesorica dr. Vasilija Fili- 
povič-Moskovljevič, Božo Petrovič, sekretar D ruštva srpskih pčelara, 
ing. Konstantinovič in Nikola Gosič; iz Zagreba pa so prišli prof. vete
rinarske fakultete  dr. Ivo Tomašec, d irek tor  Pčelarske centrale  Filip 
Šimic in profesor J. Varga. Med domačimi gosti je  pozdravil un iver
zitetnega profesorja  dr. H uberta  P ehan ija  z Biološkega inštituta in
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inž. Jožeta R iharju  kot zastopnika Agromela. Pozdravil je tudi tova
riša Valentina Benedičiča, predsednika Zveze čebelarski društev, ter 
nekatere  odbornike, zlasti pa starosto prof. S lavka Rajiča. Spomnil se 
je tudi naših čustnili in zaslužnih članov tov. Bukovca, Rajiča in 
Kobala. Na žalost tov. Bukovec in Kobal nista mogla priti med nas, 
zato pa smo čebelarji  s tem večjim vesel jem pozdravili prof. Slavku 
Rajiča, ki je  sedel tu večer kot kak  mladenič med nami in bil izredno 
dobre volje. S posebnim vesel jem je  pozdravil predsednik m aturan te  
klasične gimnazije, ki so peli pod vodstvom prof. Janka  Gregorca.

N ajp re j je  zapel pevski zbor dve narodni pesmi, potem pa je  začel 
svoj slavnostni govor u redn ik  tov. prof. Edi Senegačnik. Dejal je:

»Dragi gostje in čebelarji!
Slovenski čebelarji  nocoj spet praznujemo. S svojim prazno

vanjem se p ridružujem o veliki svetovni bratovščini čebelar jev, ki pod 
okril jem  mednarodne čebelarske organizacije Apimondije z nami 
vred p raznu je jo  mednarodni teden čebelarjev. Ta velika svetovna 
organizacija, ki zbira okrog sebe čebelarje  vsega sveta ne glede na 
barvo kože, vero ali politično prepričanje , si je  postavila zelo lepo in 
plemenito nalogo: pomagati idejam Združenih narodov. Zato na j  bi 
čebele povezovale čebe larje  vsega sveta na trnovi poti k miru in sicer 
tako, da bi živeli čebelarji  v slogi, m iru in bratstvu  p rav  tako  kako r  
njihove čebele. Tako bi tudi mi čebelarji po svoje pomagali, da  bi 
prišlo nekoč do t ra jn eg a  m iru  na svetu.

Slovenski čebelarji  izpolnjujem o to nalogo več let, saj že od 1959. 
leta obha jamo ta  praznik. Zavedamo se. da smo popolnoma upravičeni, 
da ga praznu jemo. Nuša čebelarska organizacija  stopa namreč krepko  
med najboljš im i čebelarskimi organizacijami na svetu. 19. mednarodni 
kongres v Pragi nam je pokazal, da je  tako.

K adar pa človek praznuje, tak ra t  je  navadno dobre volje  in vesel. 
Rad pogleda na  svoje opravljeno  delo, na uspehe te r  neuspehe in pri 
tem napravi tudi načrt za prihodnost. Storimo to nocoj tudi mi. Naša 
organizacija je  s ta ra  že čez 60 let. V pre tek lih  desetletjih jo  je  gradila 
in izpopolnjevala vrsta naših odličnih čebelarjev. Spomnimo se Žni
deršiča, Rojine, Bukovca, Verbiča, Janka  Babnika. Raiča, Arka in še 
cele vrste drugih. Ti zaslužni možje so s svo jim nesebičnim idealizmom 
ustvarili zares odlično, tudi drugod po svetu priznano organizacijo, ki 
jo  je po osvoboditvi podedovala m lada čebelarska generacija . Skušali 
smo jo  ne samo ohraniti, am pak jo pod novimi pogoji, ki j ih  je  
omogočala socialistična družba, še dvigniti in izpopolniti. Prva leta
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po osvoboditvi je  naša čebelarska organizacija  zares cvetela: v sode
lovanju z odločilnimi oblastnimi činitelji smo zaradi vojne močno 
om ajano organizacijo utrdili, v na jk ra jšem  času vzgojili n a jn u jn e jš i  
kader predavate ljev  ter postavili po vsej Sloveniji nad 30 plemenilnih 
postaj. Ustanovili smo tudi nekaj čebelarskih podje tij ,  ki so ta k ra t  
s svojim dobičkom uspešno podpirala našo prosvetno dejavnost. Na 
žalost je  prišlo takra t v naši organizaciji do hude krize. Izgubili smo

Na skupnem sestanku s srbskimi in hrvatskimi čebelarji. Od leve na desno prof. 
Varga in Filip Simič iz Zagreba. Boža Petrovič in dr. Filipovičeva iz Beogradu ter

predsednik ZČD Benedičič

za nas tako dragocena podje tja , ki so bila za čebelarsko dejavnost 
odločilnega pomena, in ostali smo sami z dediščino svojih prednikov.
V te j hudi krizi so se zam ajala  tla  naše organizacije in vse je kazalo , 
da bo po n je j .  Pa so se spet našli idealni ljud je ,  polni poguma in dobre 
volje, ki so znali gledati v prihodnost. Ti so nam organizacijo obdržali. 
Kaj vse so po vojni ustanovili in ka j  vse je  propadlo! Naša Zveza 
pa je  ostala, p rek a l jen a  v hudih  borbah. O stala  je in potem samo še 
životarila. Nismo in nismo mogli na jti  s tika z odločilnimi km etijskim i 
forumi, ki sploh niso kazali nobenega zanim anja za nas. Mi pa smo vsa 
ta le ta pridno delali v p repričan ju , da nas bo delo samo dvignilo in 
pokazalo našo vrednost te r  da mimo teh ugotovitev ne bo mogel nihče.
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V tej dobi stagnacije je  p rired ila  naša Zveza na stotine predavanj in 
mnogo različnih tečajev, tako da lahko rečemo, da ni bilo čebelarske 
družine, ki bi ne bila imela predavanja. Na tečajih smo usposobili več 
.sto bolezenskih s trokovnjakov  in vzrejevalcev matic. Vse to po
membno poslanstvo je  op rav lja la  Zveza s svojimi sredstvi, od nikoder 
in od n ikogar ni dobivala podpore. Večkrat smo tožili p rav  zaradi tega. 
ker našega dela ni nihče upošteval, čeprav smo po drugi strani dan za 
dnem slišali km etijske  s trokovnjake poudarja ti ,  kako koristne žuželke 
so čebele, naši gospodarstveniki pa so prav glasno govorili o drago
cenih dolarjih , ki j ih  dobimo za izvoženi med.

Vse kaže, da smo letos prebili led in našli popolno razum evanje za 
svoje delo. Naš novi predsednik s i j e  postavil kot najvažnejšo  nalogo 
p rav  navezavo stikov z oblastnimi organi. To se mu je  posrečilo in 
sadovi predsednikovega dela so že tu: dobili smo podporo 1 30.0(H) di
narjev , ki na j zaenkrat vsaj simbolično pokaže, da naše delo n ek je  le 
cenijo. P rav  zaradi dejavnosti novega predsednika, ki je  posvetil ves 
svoj prosti čas naši organizaciji, smo sestavili tudi svoj sedemletni 
načrt čebelarstva, s katerim  smo se vključili v km etijsk i plan. Po tem 
načrtu bomo sodelovali z ostalimi km etijskim i panogami in jim  vse
povsod pomagali. Zveza pa bo m orala dobiti za izpolnjevanje  svojih 
nalog tudi prim erna sredstva, ki bodo omogočala, da se bo naše član
stvo povečalo od dosedanjih  3000 na 8000 ali še več.

V svojem načrtu  pa imamo tudi še nad a l jn je  sodelovanje z Me- 
deksom in Agromelom. Tudi tu hočemo biti samo konstruktivni. Zato 
smo prepričani, da nas bosta obe pod je tji  razumeli in upoštevali močno 
fronto 5000 čebelar jev, ki hočejo delati za napredek slovenskega čebe
larstva. Pričakujemo, da bosta obe pod je tj i  tudi v prihodnosti priznali 
naši organizaciji in n jenim  članom pravico do obstoja in razvoja.

Vsako leto sem v svojem govoru nit ta praznik omenil naše 
skaljeno veselje, da naši b ra t je  v sosednih republikah nimajo take 
organizacije kot mi in da je  to velika škoda za vse jugoslovansko 
čebelarstvo. Nocoj imamo v svoji sredi ugledne čebelarske p red 
stavnike iz llrva tske  in Srbije. Naj jih  še posebej pozdravim v imenu 
vseh slovenskih čebelarjev. Dolgo smo si želeli, da bi ise z njim i pogo
vorili o našem skupnem delu in o organizaciji. To nam bo samo ko
ristilo, k a j t i  le močni in enotni bomo lahko zastopali svoje interese. 
Slovenski čebelarji pa ne želimo le tega, svoje iskrene želje in lepe 
besede hočemo podpreti tudi z de jan ji .  Zakaj ne bi bra t pomagal 
bratu, k ada r  je  v stiski ali nesreči!' Slovenski čebelarji  smo p r ip rav 
ljeni tudi materialno pomagati, da bi čebelarske organizacije v Srbiji
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in na Hrvatskem (er drugod spet zaživele ali pa se ustanovile. Ali ni 
prav, da sklenemo to prav nocoj, na ta naš veliki praznik. Slovenski 
čebelarji  smo ponosni na opravljeno delo in stojimo trdno ob svoji 
organizaciji, ki ji bomo pomagali, da ho še močnejša in n jeno delo 
še uspešnejše.

Nocoj naj bo za nas vse zares praznik. Pozabimo za uro ali dve 
na vsakdanje težave in tudi na svoje čebelice, le  sedaj počivajo in

Na sku p n em  ses tun ku  so / m i l i n o  ra z p ra v l ja l i .  O d  love na desno  prof .  Raič, ing. 
U rb an i ja ,  Božo P e tro v ič  in tov . ( lo s ič  iiz B eograda

čaka jo  sončne pomladi, ko bodo spet razveseljevale čebelarjevo srce. 
Mi pa se poveselimo in pokažimo svojim dragim gostom, da znamo biti 
slovenski čebelarji gostoljubni, družabni in zabavni! /. njimi zapojmo 
njihovo veselo pesem:

»Ajte, bračo, amo, da se veselimo!«
Naj žive vsi jugoslovanski čebelarji!
Naj živi naša skupna  jugoslovanska čebelarska organizacija! 
iNaj živi Zveza čebelarskih društev Slovenije!«

Potem je  m a tu ran tka  M arinka Senegačnik recitirala Murnovo 
»Pesem o ajdi«, m a tu ran tka  K senija Pogačnikova pa je  p reb ra la  od
lomek iz Maeterlinckove kn jige  »Življenje čebel«, in sicer poglavje
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»Pokol trotov«. Pevski zbor je  nato spet zapel nekaj narodnih  pesmi, 
med n jim i tudi eno za goste, in sicer »Konjuh planino«. M aturanti Rot 
Tomaž, Smolej Milan in Gale D am ijan ®o recitirali potem članek Boni
fac i ja  Sršena »Ljubljanski čebelar — pop v Srbiji«. Vsi navzoči so se 
od srca nasmejali in to tem bolj, ke r  je  bil med njimi sam pop, ki se je 
po dolgotrajn i bolezni spet vrnil med svoje čebelarje. Razpoloženje 
j e  bilo že na višku, ko je  prebral Milan Smolej travestijo  Janeza 
Paseta »Mleček nesmrtnosti«. Za slovo so zapeli m aturanti še nekaj 
poskočnih, potem pa so v slikovitih narodnih  nošah zaplesali še belo
k ran jsk o  kolo. Med zabavo so prikazovali še barvne diapozitive.

P rav  vsi so bili s programom zelo zadovoljni, zlasti pa naši gostje. 
P riznali so, da tega niso pričakovali in da bi sami k a j  podobnega ne 
zmogli. Nato se je  začela prosta zabava s šaljivo pošto, v ka teri so se 
p rav  dobro uveljavile slike naših pan jsk ih  končnic, ki so ta  večer poto- 
vale od čebe la r ja  do čebelarja . Res ni bilo nikogar, ki bi ne dobil 
tak ih  ali tak ih  pozdravov. Vsepovsod smo lahko opazovali vesele in 
nasm ejane obraze, pri vsaki mizi so veselo k ram lja li in obuja li spo
mine. Ko se je  potem oglasila še harmonika, so tudi mnogi zaplesali. 
M arsikak s tar  čebelar se je  bolj urno zavrtel kot kak  mladenič in 
to brez kakršnegakoli mlečka. Kar težko smo se okrog enih ponoči 
poslavljali in ugotavljali, da l jub ljansk i čebelarji tako prije tnega 
in prisrčnega srečanja  te r  p raznovan ja  še nismo imeli. Naši gostje pa 
so nam stiskali roke in se zahvaljevali za tako lep sprejem.

A L T  J E  T O  D O V O L J ?
P. M.

Sedaj je  čas za pob iran je  članarine in za sklicevanje občnih 
zborov čebelarskih družin. Le preveč pogosto je odbor mnenja, da 
drugega dela za organizacijo in n jene člane sploh ni. Ali je  res to 
dovolj?  Da ni tako, so le prepogosti očitki čebelarjev, da od društva 
nič nimajo, da je  izdatek za list previsok itd. Mogoče taki čebelarji 
p r ičaku je jo , da bodo dobili za članarino 10(K) din leino I panj, ! roj 
čebel, za vsak panj pa še 10 kg  sladkorja. Kdo podari lovcem srno 
ali zajca, ribičem ribe? Vsi plačajo članarino brez m rm ran ja  in kri- 
iike, ker  se pač zavedajo važnosti svoje organizacije. Pri vsem tem 
čebe la r j i  radi pozabimo, da nam bo mogla organizacija  pomagati le 
toliko, kolikor člani sami storimo zanjo. Vsekakor iz očitkov lahko 
jvovzamemo, da organizacija članom premalo nudi!
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Čebelarska društva z velikim območjem kot Celje, L jubljana. 
Maribor, Mežiška dolina in še druga lahko uspešno de lu je jo  le takrat,  
če so njihove družine delavne. Čebelarske družine so temelj čebe
larske organizacije. Zaradi tega je  važno, da člani dobro poznajo delo. 
ki ga m orajo  oprav lja ti  požrtvovalno in brez kakršn ih  koli nagrad.

1.
Zbiranje  članov je  najvažnejše  opravilo! Odbor, ki najde  način, 

da vk ljuč i vse na jveč je  in najboljše  čebelarje  svojega območja, za
služi vse priznanje. To ni lahko delo, če je  območje razsežno, čebelarji 
pa raztreseni po hrib ih  in dolinah, da je  do n jih  ka r  več u r  hoda. 
Treba je  na jti  l jud i in način, kako bi pritegnili nečlane v organizacijo 
in kako bi j ih  v organizaciji tudi obdržali. Važno je  tudi, da pozna 
odbor vse čebe larje  na svojem območju in j ih  ima tudi v evidenci. 
To pride posebno prav, če se pojavi kaka  nalezljiva čebelja bolezen.

2.

To pa ni edino delo! Zelo važni so članski sestanki, k je r  se člani 
med seboj spoznavajo in v svoji stroki da lje  izobražujejo. Tu jim 
priskoči na pomoč društvo, ki pošlje svojega predavate lja . Srečna je  
tista družina, k i prem ore sama predavate lja , le prepogosto pa ga niti 
ne izkoristi! V poletnem času so na jbo lj  p rim erni sestanki pri kakem 
čebeln jaku . Na tak ih  sestankih čebelarji  lahko spoznajo medovite 
rastline in se tudi pogovore, kako bi zboljšali čebeljo pašo. Zelo po
učno bi bilo, če bi imela družina manjšo parcelo za medovite rastline 
te r  za pridob ivan je  semena ali sadik. Ali na km etih  res ni več takega 
koščka zemlje?

3.

Prvi pogoj vsemu delu pa so se je  družinskega odbora. Na teh naj 
bi razprav lja l  odbor o zboljšanju  čebelje paše, o načinu dela, o p re 
d avan j ih  in izletih, o p ridob ivan ju  članov, o potrebah čebelarjev, o 
prevozu čebel na pašo, o p rired itvah  pa tudi o tem, kako priskrbeti 
d ružini potrebne dohodke za delovanje. Odbor na j bi se sestal letno 
vsaj štirikrat.

4.
Pri čebelarjih  se nabere precej starih  voščin. ki j ih  je  treba  p re 

topiti v vosek. Toda le preradi redimo molje, namesto da bi staro 
sa tje  pretopili ali prodali. Zato po trebu je jo  družine stiskalnico za
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vosek. Z dohodki raznih  p rired itev  na j  bi si družine nabavile p re 
potrebno stiskalnico. Pri k u h an ju  voščin lahko člani sodelujejo, kar  
delo poceni. Vosek potem člani zam enja jo  za satnice ali pa prodajo.

5.

D ružine im ajo pri svojem delu seveda tudi stroške. Kdo pa naj 
j ih  poravna? Nihče drug kot družina, ki mora na jti  pot do dohodkov! 
N ajugodnejša  p ril ika  je, da se tudi sama u k v a r ja  s čebelarstvom. 
N ekaj pravilno oskrbovanih družin bo prav  gotovo plačalo nastale 
stroške in mogoče bo še k a j  ostalo. Menda ne bo težko dobiti ro je  
in začeti čebelariti. Č ebelarjen je  z družinskimi čebelami bo uspešno 
le tedaj, če ima družina pravega oskrbnika čebel. Zopet smo tam! K jer  
ni požrtvovalnih članov, tudi ni napredka!

6 .

Ugotovljeno je, da število čebelarjev  na vasi pada. Beg z dežele 
za zaslužkom vpliva tudi na število čebelarjev. Mladina se ne zanima 
več za km etijstvo in tudi ne za čebelarstvo. Na šolali so razni krožki. 
Zakaj ne bi bil tudi čebelarski? P rav  gotovo ne bo v škodo, če šolske 
otroke zainteresiramo za kmeti jska vprašanja . P red  vojno čebelnjaki 
pri šolah niso bili tako redki kakor sedaj. Tudi med učiteljstvom so 
čebelarji  le redki. O dbor družine naj bi razprav lja l tudi o tem, kako 
bi pri šolski mladini vzbudili zanim anje za čebele, ki so zgled m ar
ljivosti.

7.

Čebelarjev trud  m ora hiti vsekakor tudi poplačan. Društvo bo 
p rav  gotovo skrbelo, da proda pridelani med in vosek pa tudi ro je  in 
odvečne družine. Skrbelo bo, da bo imelo za člane na zalogi vedno vse 
čebelarske potrebščine. S prim erno organizacijo je  mogoče izkoristiti 
razne čebelje paše s skupinskimi prevozi. Pa tudi čebeljo pašo v k ra ju  
je  mogoče izboljšati te r  preprečiti čebelje bolezni. Posameznik vsega 
tega prav gotovo ne zmore.

Člani družine, ki se bodo pri svojem delu ravnali po navedenih 
smernicah, p rav  gotovo ne bodo zapuščali svoje organizacije, am pak 
jo  bodo le še bolj podpirali.
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i z r a e l s k i  Č e b e l a r s k i  s t r o k o v n j a k  
I)R . A . E Y T A N  V  L J U B L J A N I

E D I  S E N E G A Č N I K

Preteklo jesen nas je  obiskal dr. A. Eytan, znani izraelski čebe
larski s trokovnjak  in vzrejevalec matic. Že neka j mesecev p re j  nam 
je  pisal Adam Kehrle, da bi dr. Eytan  p rav  rad obiskal domovino 
Antona Janše in se ob tej priložnosti seznanil z našo čebelo, o kateri je  
že toliko slišal, seveda pa bi p rav  rad spoznal tudi naše vzrejevalce 
matic in njihove načine vzreje. Dr. Eytan, ki je  po poklicu jurist, se 
je  nam reč popolnoma posvetil vzreji matic in se je  zaradi tega izpo
polnjeval na več k ra jih .  Bil je  v Buckfastu pri K ehrleju , še p re je  pa 
v Združenih državah pri znanem profesorju  Mackensonu v Baton 
Roug-u, pri profesorju  F a r ra r ju  v Madisonu in pri Dadantovih v H a
miltonu. Zlasti se je  zanimal za umetno osem enjevanje matic. Povsod, 
k je r  je  bil, je  vztra jno  proučeval p rav  vse in tudi sam pomagal ter 
delal. Ameriški časopisi so objavili njegovo sliko in tudi sliko njegove 
soproge, ki ga je  povsod sprem ljala . Omenili so, da tako prizadevnega 
in obenem skromnega čebelarskega s trokovnjaka  še niso videli.

Na kongresu v Pragi smo se z n jim  osebno seznanili in ga povabili, 
naj nas obišče. Po končanem kongresu je  odšel dr. Eytan za en teden 
še k dr. Rutterjevim  v Lunz am See, k je r  je  proučeval njihovo znan
stveno delo. potem pa je  v začetku septem bra prispel v L jubljano. Na 
žalost so bili ta k ra t  naši vzrejevalci večinoma v Liki in j ih  nismo 
mogli obiskati. Pač pa si je  ogledal gost čebelarski muzej v Radovljici 
in nekaj čebelarstev v okolici Bleda, nazadnje  pa je  obiskal znanega 
vzrejevalca matic Alojza Bukovška na Golem brdu  pri Medvodah. Za 
ljub ljanske  čebelarje  je  imel posebno predavanje, v katerem je  po
udaril, da je  silno navdušen nad lepotami naših k ra jev  in nad gosto
ljubnostjo  ljudi. Ni in ni se mogel načuditi sposobnosti in nadarjenosti 
čebe la r ja  Bukovška. D ejal je, da se prav nič ne čudi, da je  tudi Janša 
izšel iz teh k ra jev . Pri svojem znanstvenem izpopolnjevanju  je  srečal 
mnogo svetovno znanih čebelarskih strokovnjakov, niti najm anj pa ni 
pričakoval, da bo našel v preprostem slovenskem kmečkem človeku 
tako globoko znanje in ž iv ljenjsko razgledanost. Čestital nam je, da 
imamo v svoji sredi take  čebelarje. Mi pa smo takoj povedali, da bi 
našli p rav  gotovo še m arsikakega Bukovška med našimi kmečkimi če
belarji.  Povedal nam je, k a j  vse je videl po svetu. Kjerkoli je  bil, ni 
samo gledal ali opazoval čebelarskih s trokovnjakov, pač pa je  povsod 
oblekel belo haljo  ali pa delovno obleko in pomagal. Pri tem so n je 
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govi gostitelji povsod ugotovili, da zna biti v labora to riju  in ob m ikro
skopu prav  tako spreten in neu trud ljiv  kakor pri dv iganju  težkih 
pan jev. Mnogo nam je  povedal o čebelarstvu v Izraelu. Tam so pionirji 
napravili pravi čudež, ko so naredili tako  rekoč iz žive puščave 
cvetočo in rodovitno pokrajino, k je r  tudi čebelarstvo dobro uspeva. 
Najboljšo pašo imajo čebele na limonovcih in oranževcih. potem pa 
m orajo p rav  tako prevažati kot mi, če hočejo imeti uspeh. On sam 
proda kot vzrejevalec vsako leto čez 7000 godnih matičnikov. Pri 
n jih  k u p u je jo  namreč čebelarji  r a je  matičnike kot pa oprašene m a
tice. Seveda so tak i matičniki tudi mnogo cenejši.

V L jub ljan i je  obiskal tudi Medeks in Agromel, k je r  se je  zanimal 
za moderno čebe la r jen je  v am erikanskih  panjih . Ko smo mu povedali, 
da je  letos v Liki izredno dobra paša na žepku, je  želel takoj oditi t ja. 
Na žalost pa ga zaradi začetka šole nisem mogel spremljati. Toda mož, 
navajen  dolgih poti, se ni p rav  nič ustrašil, da bi šel sam v Bosno in 
v Liko. V najbo lj p rim itivnih  razm erah v Bosni se je  med našimi 
čebelarji  zelo dobro počutil. Občudoval j ih  je  pri njihovem delu, 
zlasti pa njihovo gostoljubnost, saj so mu stregli na vsakem koraku 
z najboljšim , ka r  so premogli. On pa je  samo občudoval čudovita 
žepkova pasišča ter  p rijazne  in dobre ljudi. Pa preberimo njegovo 
pismo z dne 20. ok tobra  1963:

»V Liki sem imel z žepkom izredno doživetje. Nezaslišani donosi 
pri takem  številu tisočev in tisočev pan jev na enem mestu je  zares 
nekaj posebnega. Donosi 18 kg dnevno ali celo še več bi izzvali tudi 
v Ameriki veliko začudenje.

V našem poljedelskem  ministrstvu sem predlagal, da bi tudi mi 
zasejali gole kraške  goličave okrog Jeruzalema z žepkom, in sicer 
z letali. Če bo prišlo do p rak tičn ih  poskusov, upam, da se bom lahko 
obrnil na Vas, dragi profesor. N ajbrž  Vam ne bo pretežko priskrbeti 
m ajhno količino tega semena, seveda proti dobremu plačilu.

Slovenija je  s svojimi ljudm i čudovita dežela. Res je  taka. kot mi 
je  p red  k ra tk im  pisal o n je j  Kehrle: ,Slovenija je  po mojem mnenju 
med n a jbo lj  očarljivimi deželami na svetu in nič m anj n jen i l jud je .“ 
Sam sem občutil to v Vaši gostoljubni družini in pri ostalih čebelarjih .

Prosim Vas, izročite moje srčne pozdrave in globoko zahvalo vsem 
dragim čebelarjem  in prija te l jem , zlasti pa dragem u Branku in Marti, 
hčerki tov. Maksa Krmelja, ki me je  sprem ljala  kot gosta Agromela 
tudi k čudovitim Plitvičkim jezerom.«

Dr. Eytan je  obljubil, da bo v k ra tkem  napisal za naše glasilo 
članek o izraelskem čebelarstvu.
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U M R L  J E  H U G O  G O N T A R S K I

Od neumornega čebelarskega znanstvenega dela je  k ru ta  smrt 
dne 14 ju n i ja  1965 iz trgala  dragoceno ž iv ljen je  H uga Gontarskega. 
Čeprav je  bil že težko bolan, je  do zadnjega upal, da ga bo uspela 
operacija  vrnila k neu trudljivem u delu. Toda usoda je  hotela, da je  
veliki čebelarski znanstvenik v svojem 63. letu v neki frankfurtski 
bolnišnici umrl.

Ime pokojnega Huga G ontarskega slovenska čebelarska li te ra tu ra  
pogosto omenja. Nemški čebelarski listi in znanstvene rev ije  so ob ja 
vile v njegov spomin daljše nekrologe in navedle njegove zasluge na 
znanstvenem področju. P rav  je. da se tega moža tudi naš list spomni.

l l .G o n ta rsk i  je  pričel s svojim čebelarskim znanstvenim delom 
že leta 1928 na frankfurtsk i univerzi. Leta 1937 mu je  »Politehnična 
družba Frankfurt«  omogočila ustanovitev čebelarskega inštituta v 
Oberurslu . Temu se je  kot vodja popolnoma posvetil. Brez vsakrš
nega ugodja zasebnega ž iv ljenja , počitka ali dopusta se je  ves predal 
š tudiju  čebel. V drugi polovici zadnje vojne so ga vpoklicali v vojaško 
službo. Šele nekaj let po vojni se mu je  posrečilo, da je  ponovno 
vzpostavil in obnovil svoj ljub ljen i čebelarski inštitut v Oberurslu. 
Izpod njegovega plodnega peresa je  izšlo čez 200 razprav. Od teh je  60 
strogo znanstvenih. Na univerzi v Giessnu ni skrbel samo za splošno 
čebelarsko prosveto, am pak za naraščaj svojih znanstvenih nasled
nikov, od ka terih  bi m orda m arsikateri ostal izven čebelarskega pod
ročja. Ko so pričeli leta 1934 izdelovati satnice z večjo celično osnovo 
z namenom, da bi dosegli v večjih  celicah večje in zmogljivejše čebele, 
se je  z vso silo vrgel na ta  problem. Ugotovil je  kmalu, da iz tega ne 
bo nič. Žal smo tak ra t  tudi pri nas izvedli ta neuspeli poskus. Po za
slugi poko jn ika  so uvedli točen postopek za ugo tav ljan je  pristnosti 
domačega nemškega medu. Pogosto so njegovi znanstveni izsledki 
obogatili praktično čebelarsko delo. Zelo zanimivi so njegovi poskusi, 
kako vpliva težnost na čebele, da pravilno ugo tav lja jo  navpično lego 
satja, ki ga grade.

Nepozabno uslugo je  napravil pokojni G ontarski čebelam in čebe
larjem, ko je  začel proučevati nosemo in n jeno  pogubnost. Ni miroval, 
dokler se mu ni posrečilo sestaviti kemičnega p repara ta  z oznako 
»nosemak«. Pri pravilni uporabi to zdravilo učinkovito mori parazite 
noseme prav v dobi njihove aktivnosti, ne da bi bili prebavni organi
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čebele kaj poškodovani. Danes, ko imamo preparat, si morda niti ne 
predstavljam o, koliko truda, poskusov in mikroskopskih proučevanj 
je  bilo potrebnih, preden se je  izkristaliziralo tako zdravilo za splošno 
uporabo. Ko l>i pokojni ne imel drugih  zaslug za čebelarski svet kot 
to, da nam je  dal sorazmeroma solidno in ceneno zdravilo, Ki je  že 
s tem postavil tudi med našimi čebelarji t ra jen  spomenik.

Pokojn i Jf. G ontarski je  vse ž iv ljen je  trdno in uspešno delal. Ko 
so že bolnemu nenehno svetovali, na j se gre zdravit v bolnišnico, je  
to vedno odk lan ja l in de ja l: »Kaj bo potem z mojim inštitutom?«
V predalih njegove delovne mize in v labora to riju  samem leži mnogo 
začetih, a nedokončanih znanstvenih proučevanj. Njegovi nasledniki 
se mu bodo naj lepše oddolžili s tem, da bodo njegova nedovršena dela 
dokončali in objavili ter s tem izpolnili praznino, ki je  zazijala ob 
njegovi izgubi.

Tudi mi slovenski čebelarji  se zavedamo, kaj je  čebelarski svet 
izgubil s sm rtjo  H. CIontarskega. On in njegova dela bodo med nami 
vedno živela!

C) ž epk ov em  m e d e n ju  v Liki smo že m nogo  slišali:  Tukiile  j e  ta  metlo vi ta  ra s t l in a
\ sv o jem  n a ra v n e m  oko lju
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O B  N A S T O P U  L E T A  19( 54
V L A D I  M A I I T E I . A N C

M oder pregovor, ki ima za čebelarje  prav poseben pom en, pravi, tla se 
učim o iz pretek losti za prihodnost. Že v ju n ijsk i številk i našega glasila  sem 
om enil, da je  p retek la  huda zima težko prizadela nekatere naše čebelarje. 
Mnogi «o prišli skoro ob vse čebele, drugi le delno, l is te , ki so jo  srečno  
in skoro brez izgub izvozili, bi prešteli lahko na prste. Vsi si želim o, da bi 
take zim e ne b ilo  več. Samo na dosedanje zaščitne mere se ne sm em o več  
zanašati, am pak jim  moramo po potrebi pridružiti tudi zd rav ljen je  z nose- 
niakom. Pomnimo, da je  vsaka huda zima brez izletn ih  dni trden zaveznik  
noseme.

Svetovali smo, naj tisti, ki so izgubili čebele, čebelarijo  le na roje, da 
bi napolnili prazne panje. Vse kaže, da smo to upoštevali in smo rane dobro 
zacelili, posebno tam, k jer  je  b ilo m nogo naravnih rojev. Prav iskrena za
livala vsem  čebelarjem , ki so priskočili prizadetim  tovarišem  z družinam i in 
roji na pomoč. Vsem tistim  nesrečnežem , ki ob izpraznjenem  čebelnjaku  niso 
obupali, am pak na kakršen koli način poskrbeli, tla bodo v novem  letu po
novno iz letavale  n jih ove lju b ljen k e , pa iz dna srca čestitam o! Kdor ni 
obupal, ni podlegel. K ljub temu pa z ija  še m arsikatera praznina, ki jo  bo 
treba v letošnjem  letu izpolniti. Zato bomo v naš letošnji delovni načrt vsaj 
delno v k lju čili tudi razm noževanje z naravnim i roji ali narejenci in  se še 
posebej pobrigali za vzrejo zares dobrih matic.

Stara čebelarska napoved, da sledi hudi zimi navadno še listo leto dobra 
čebelarska letina, se letos ni povsod uresničila. Ponekod so neprevaževalei. 
npr. okrog Postojne, ostali s praznim i lonci. Le čebelarji okrog Slovenj 
Gradca so se ce lo  brez prevaževanja dobro odrezali in to na sm reki in hoji. 
Prevaževalceiu  se je  trud še najbolj izplačal, kar je  dokaz, da bo treba 
v prihodnosti kar večkrat na pot. Žepkova pasišča so po skoraj d vanajst
letnem  spanju ponovno oživela. V preteklih  letih  je  b ilo m edenje žepka  
v Liki tako neznatno, da so čebele nekaj let nabrale komaj skrom no zim sko  
zalogo. Vzrok ni še povsem  pojasnjen , čeprav so b ili več let naravnost 
idealni pogoji za m edenje. N ekateri so m nenja, da je  ovirala m edenje žepka 
m ala ličinka neke žuželke, ki je  skoro v vsakem  cvetu obžirala najnežnejše  
cvetne dele in s tem preprečevala m edenje. Letos nisem im el prilike, da bi 
ta pojav v  Liki osebno opazoval. V erjetn o  pa je  letošnja  huda zima tega 
šk od ljivca  tako zdecim irala, da si j e  žepek ponovno opom ogel. Naj bo tako  
ali tako, že lja  vseh p revaževalcev  je , da bi v Liki še večkrat zam edilo in 
ne po tako dolgem  presledku. Zimska zaloga žepkovega medu je  za pre
zim ovanje čebel in za n jihov spom ladanski razvoj nekaj najboljšega. O  tem 
se bo lahko prepričal vsak čebelar, ki ima pozimi v panjih  žepkov mod.

Upajm o, da so vsi čebelarji pravilno in pravočasno zazim ili svo je  čebele, 
posebno pa tisti, ki so  dokrm ili zim sko zalogo s sladkorjem . V krajih , k jer  
j e  m edila hoja, bi b ilo  pam etno ves h ojev  med iztočiti in dopitati vso  zim sko  
zalogo (10 kg) s samim sladkorjem . Ko se  čebele ob prvem  hladu strnejo  
v tesno gručo, nam pokažejo, ko lik o  ulic bodo pozim i zasedale. N ezasedeno  
satje , čeprav je  v njih  izdatna količina zadelanega medu, začasno od v za-
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memo iz p lodišča in  ga shranim o v prazen panj ali v omaro. Č ebele utesnim o  
v levo  ali v desno polovico  panja ter ločim o od nastale praznine z ločilno  
desko, praznino pa izpolnim o z dobro izolacijo . Ker čeb ele  v tako zoženem  
plodišču m nogo b o lje  prezim ujejo , je štev ilo  čebelarjev , ki uporabljajo  
ločilno desko z zoževanjem , od leta  do leta večje. Kdor se  za ta način pre
zim ovanja ne m ore odločiti, naj poskusi to vsaj v nekaj panjih  pa se bo 
prepričal o teni. Tudi znanstveno je  nam reč dokazano, da čebele v zm anj
šanem  prostoru m nogo udobneje prezim ujejo  in  tudi manj porabijo. K ljub  
zm anjšanem u prostoru pa m oram o družine v panjih  skrbno zapaziti.

Ako prim erjam o nastop lanskega zgodnjega mraza z letošnjim  izredno  
m ilim  novem brom , vidim o, da bo letos za čebelice zim a kar za cel mesec 
krajša. Saj so m alokatero le to  lahko pohvalim o, da bi nam prinašale 26. no
vembra ob n oži n o, kot je  b ilo  to lani. Ko smo vse uredili za udobno prezi
m ovanje naših lju b ljen k , moram o poskrbeti, da jih  ne bodo nadlegovali 
zunanji vplivi. Tu pridejo  v poštev predvsem  razne ptice, ki jih  priženeta  
visok  sneg in lakota na panjske brade, k jer  s trkanjem  izvab lja jo  čebele  
k žrelom , od koder jih  odnašajo na b ližn je d revje  in tam pojedo. Ako  
postavim o pticam  v  prim erni razdalji od čebeln jaka krm išča, bodo pustile  
čeb ele  pri miru. Od sesalcev, ki se lahko pritihotapijo  v  panj skozi več  
kot 8 mm visoka žrela, so lahko rovke in navadne m iške. M arsikateri čebelar 
je  lahko že občutil razdejanje, ki so ga naredili ti nezaželeni gostje med 
prezim ljajočim i čebelam i. Sam sem  se proti tem škodljivcem  zavaroval 
s posebnim i kovinskim i zapahi, ki niso dopuščali v išja  žrela kot 8 mm. 
M im ogrede naj om enim , da tak ih  nisem  dobil in sem si jih  moral sam 
narediti. In vendar sem  pozim i 1961—62 po 40 letih  čeb elarjen ja  doživel 
nekaj nerazum ljivega. Ko sem v marcu 1962 po m ili zimi pregledoval čebele  
na prezim ovališču  v dolin i Idrijce, sem  ugotovil, da je  gospodarila v vsakem  
panju žival, ki je  prežvečila  prav vsako m rtvo čebelo na dnu panja in morda 
(udi m nogo živ ih  radovednic, če so se j i preveč prib ližale. .Čeprav je  ne
pridiprav poskrbel za dobro sanitarno službo, je  s svojo  požrešnostjo gotovo  
več škodoval, kot koristil. Na vse načine sem se trudil, da bi odkril neprid i
prava, a vse zaman, ker razen otrebkov in prežvečenih  in izb ijuvanih  če
beljih  telesc ni pustil n ikakih  drugih sledi. Edino zan esljivo  znam enje so 
bili njegovi odpadki, ki so b ili po svoji velikosti podobni tistim  odrasle 
podgane, ki pa zopet ni žužkojed. Rovka kot žužkojed nima v ečjih  odpadkov  
od drobnega kum inega sem ena. N isem  sicer la ik  v prirodopisu, toda vsega  
tega si nisem  znal pojasniti. Končno sem v novem bru 1963 po golem  na
k ljučju  razvozlal to uganko. V zelo  visokem  in prostornem  hišnem  pod
strešju v neposredni b ližin i prezim ovališča sem opazil na polici podstrešne 
lin e  prav take odpadke kot prej v panjih . D om ačini so mi pojasn ili, da 
dom uje pod hišnim  slem enom  čedna kolon ija  netopirjev . Prav ti in nihče  
drug ni tedaj rogovilil v m ojih panjih . A ko pogledam o sploščeno telo ali 
okostje  našega najm anjšega netopirja, niti najm anj ne podvom im o, da se ne 
bi b il m ogel splaziti v panj, čigar žrelo je  8— 10 mm visoko in okrog 6—7 cm 
široko. Proti tem  vsiljivcem  bi b ili panji varni le  z zapahi, v katerih bi b ile  
izsekane posam ezne odprtinice kvečjem u za trotovo velikost. Seznamu do
sedanjih  škod ljiv ih  ob iskovalcev panjev, kakor so rovke, miši, m etu lji, 
sm rtoglavci in sršeni, prik ljučim o še m ale netopirje, ki so lahko gosti v naših
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panjih v zelo redkih prim erili in to sam o takrat, kadar se prezgodaj, morda 
že v marcu, prebude iz zim ske otrplosti in ne najdejo  zunaj v naravi dovolj 
mrčesa, da bi se  nasitili.

V zim skih m esecih, ko smo po svo ji vesti ukren ili vse, cla naše čebelice  
m irno in udobno prezim ujejo , najde čebelar m arsikakšno delo. Na vrsto  
naj pride najprej pregled  čebelarskega orodja, ki se nam je  med letom  
pokvarilo  in  nas je  pri delu oviralo, da so nas čebele po nepotrebnem  
pikale. N ajprej zakrpajm o lu k n je  v mreži čebelarskega pokrivala, kar smo 
vse leto odlašali. M ogoče nam bo to delo opravil kak uvideven  ženski član  
družine. P reglejm o k ad iln ik  z mehom, ki nam je  stalno nagajal; najbrž je  
potrebno m alenkostno popravilo. Popravim o kozico, če ima zlom ljeno nogo 
ali so ji izpadle kvačice. Tudi prazne panje, ki jih  m islim o spom ladi naseliti, 
očistim o zadelavine zlasti na sprednjem  robu m atične rešetke; očistim o tudi 
mreže na okencih. To posebno dobro napravim o, ako v mrzlem prostoru 
bolj narahlo strgam o na zunanji strani s starim i jed iln im i vilicam i, nakar 
odleti zadelavina kot steklo. S plam enom  bi dosegli prav nasprotno. Ker so 
reže in lu k n je  v okenskih  m režah skrajno neprijetne in uhajajo  skozi nje  
čebele, jih  sedaj s tanko pocinkano žico zakrpajm o. Tudi na sipaln ik , če je  
potreben popravila, ne pozabim o; tega uporabljam o skoro pri vsaki ope
raciji v panju. A ko so se  s  strguljic. in  drugega podobnega orodja sneli 
leseni ročaji, jih  čvrsteje  nasadim o. Tako orodje, ki ga rabimo pri kratkih  
in h itrih  operacijah, mora biti vedno brezhibno. O  urejanju  in popravilu  
ostalega čebelarskega in ventarja  pa m ogoče kdaj pozneje. Skrbno razkužim o  
vse prazne panje, v katerih so nam lani pom rle čebele.

Kdor se prišteva k naprednim  čebelarjem , zap isuje vse važne dogodke  
in opravila na panjske kontrolne liste. Te snam e takoj po zazim ljenju  z 
vratc panjev in ponovno prouči važne operacije, k i jih  je  b il izvršil med 
letom  v posam eznih panjih . Iz teh drobnih zapiskov bomo morda izluščili
kako izredno zanim ivost, ki jo bo urednik  našega lista prav rad objavil.
D a ni treba vsako leto prepisovati panjskih  listov, je  že pred leti pod jetje  
:>Medeks« pripravilo  panjske liste  na kartončkih večjega  formata, na k a 
terih zapisujem o lahko kar štiri zaporedna leta. N jih  prednost je  v tem, 
da jih  objavljam o vsako peto leto in da lahko takoj pogledam o, kako je  
b ilo  s panjem  nekaj let nazaj. Pri prevozih imamo panjske liste  v posebni 
mapi s trdim i platnicam i, ki jo  vtaknem o navadno v panj, k jer je  tehtnica.

Pozim i se mora čebelar posvetiti izobrazbi. S lovenci smo sicer m ajhen  
narod, a iz naše polne čebelarske literarne sk led e zajem am o lahko več kot 
m arsikateri večji in bogatejši narod. Naši obsežni k n jig i »Sodobno čebe
larstvo« sta neizčrpen vir čebelarskega izobraževanja. Cena k n jig  je  v raz
m erju z n jihovo vrednostjo res nizka. Kdor še nim a tega čebelarskega  
zaklada, naj pohiti z nakupom , da ne bosta k n jig i prej pošli. Naš n a jzve
stejši p rijatelj naj bo vsak m esec naš list S lovenski čebelar. N ekateri ga
tako cen ijo , da ga preberejo  do zadnje vrste takoj, ko ga dobe. Še pred  
vojno sem nekoč doživel, da je  čebelar z neprebranim i številkam i S loven
skega čebelarja  zapažil svo je  panje. Od takrat je  m inilo več k o t'če tr t  
stoletja  in upajm o, da tako vzornega čebelarja  danes nihče ne posnema. 
Č ebelar, ki prezira našo tiskano čebelarsko besedo in se usti z bahavim i 
izjavam i, da tudi brez teorije  lahko napolni ob dobri letin i svo je  lonce ali
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sode z medom, ne sodi v naš čas in smrdi po napulili in nadutosti. Čebelar, 
ki v njem ugasne vsak čut ukaželjnosti, zaostaja in s a čas prehiti.

V zimskem času dajejo čebelarske družine in društva na rednih občnih 
zborih račune o svojem delu. K plodnemu delu vsake organizacije mora 
po svojih močeh prispevati vsak član. Za ves naš današnji čebelarski na
predek in za vsa pota, ki so peljala k temu, se moramo zahvaliti naši 
osrednji čebelarski organizaciji, ki jo tudi vnaprej podpirajmo, 'lemeljni 
kamni te naše zgradbe so naše čebelarske družine, od katerih, žal, nekatere 
premalo ali celo sploh ne delajo. Marsikje bi imeli lahko strokovno pre
davanje ali zavrteli poučni čebelarski film, pa ni za to niti najmanjšega 
zanimanja. Ali se pri taki čebelarski družini ne najde niti en človek, ki bi 
z dopisnico prosil svoje društvo za predavanje in organiziral, četudi morda 
samo za začetek, manjše število okoliških čebelarjev? Le malo dobre volje 
pa bomo marsikje uspeli. Ob nastopu novega leta si želimo vsi, da bi povsod 
bogato medilo, kar bi nam poplačalo trud in nas vzpodbudilo k bolj po
gumnim korakom v prihodnost.

S M E R N I C E  Z A  R A Z V O J  Č E B E L A R S T V A  
N A  S L O V E N S K E M  K O R O Š K E M

(Referat ing. J. Riharja s posvetovanja o stanju čebelarstva na področju
občine Ravne na Koroškem)

Ce želimo razpravljati o smernicah za razvoj čebelarstva, moramo po
znati razvojne tendence naše socialistične družbene ureditve in imeti pred 
očmi osnovni namen čebelarjenja, spoznati se z naravnimi pogoji, ki omo
gočajo razvoj panoge ter pregledati, v kakšnem številu in kakovosti 
je  danes čebelarstvo, ki ga je baron Berlepsch imenoval poezijo kmetijstva.

Ko sem prejel vabilo občine Ravne, da sodelujem na tem posvetovanju, 
sem se rade volje odzval, saj me na ta prelepi del naše domovine veže 
mnogo dragih spominov, povezanih s tečaji, predavanji in osebnimi stiki 
s čebelarji in drugimi, da ne omenjam »samorastnikov« teh krajev, ki so 
vsem znani po borbi za nacionalno svobodo in socialno enakopravnost.

Splošno je znano, da gojimo čebele zato, da pridelamo med, cenjeno 
živilo in čedalje bolj upoštevano zdravilo, in da pridobivamo vosek, važno 
industrijsko surovino. V drugi polovici preteklega stoletja in do prve sve
tovne vojne smo čebelarili zlasti zaradi prodaje rojev, ki smo jih takrat 
na veliko izvažali. V najnovejši dobi pa nekateri čebelarji zgolj zaradi 
pridelovanja matičnega mlečka in cvetnega prahu, nekateri pa celo zaradi 
prodaje matic in strupa. Zdravniki, biologi in čebelarji so odkrili v čebeljih 
proizvodih nove snovi, ki lajšajo ljudem življenje, a bolnim vračajo zdravje. 
Res je sicer, da je kemična industrija s svojimi proizvodi preplavila lekarne 
in ambulante, res pa je tudi, da se med zdravniki veča krog tistih, ki sva
rijo pred uživanjem drog, pilul, tablet in podobnih »medikamentov« in 
priporočajo uporabo naravnih zdravil. Z narodno gospodarskega vidika je  
čebelarstvo v Sloveniji udeleženo po naštetih neposrednih proizvodih pri
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narodnem dohodku le z 1,5 do 2 %, vendar je mogoče čebeljo proizvodnjo 
še večkratno povečati in obogatiti Sortiment prehranbcnih, dietetskih in 
farmacevtskih proizvodov, izdelanih iz čebeljih dobrin.

Manj je  znano, da v mnogih deželali sveta nimajo čebel zaradi pride
lovanja medu, voska in podobnega, temveč zato, da z njihovo pomočjo po
večajo pridelek kulturnih rastlin, ki so navezane na oprašitev. Nad 40 je 
žužkocvetnih rastlin, ki ne bi rodile semena in dajale plodov, če ne bi bilo 
opraševateljev. V tem smislu je čebelarstvo ključ do prosperitete dežele, kot 
se je izrazil neki ameriški senator. Prav je, da se zavedamo, da ne bi bilo 
sočnih jabolk ne okusnih maslenk ne češenj in raznih višenj, breskev in 
marelic ter jagodičevja, če ne bi bilo čebel.

Živinorejci ne bi mogli nuditi trgu mleka in mesa, če ne bi čebele opra- 
šile na njivah in travnikih raznih metuljnic in s tem omogočile kultiviranja 
teh rastlin. Zlasti je vloga čebel pri opraševanju velika, kadar gojimo cno- 
sortne entomofilne kulture na velikih površinah. Razvoj velikih družbenih 
gospodarstev postavlja zato nove naloge pred čebelarstvo.

Kadar govorimo o namenu čebelarjenja, ne smemo spregledati, da imamo 
mnogo ljudi, ki iščejo v poeziji kmetijstva še kaj več, kot so tvarne dobrine. 
Prepričan sem, da je tudi marsikateremu kmečkemu človeku, rudarju iz 
Mežice, fužinarju iz Raven ali pisarniškemu uslužbencu uljnjak kraj, kjer 
si oddahne, kjer uživa na svojstven način.

V vrstali tistih, ki si želijo posladiti kruh, ki potrebujejo čebele za svoje 
sadovnjake in med tistimi, ki jim je čebelarjenje ljubiteljstvo, šport, mo
ramo iskati naraščaja. Tudi fužinarju in rudarju velja poziv: »Ven iz krčem
— nazaj k naravi!« Pri delu s čebelami smo si vsi enaki — vsakomur so 
odprte vse možnosti. Čebele so finansirale odpravo Edmundu Hillariju, da 
se je mogel kot prvi povzpeti na naj višjo goro sveta. Morda so »hude muhe« 
pripomogle dramatiku, satiriku in čebelarju Bernardn Shawu, da je naslovil 
na soljudi toliko zdravih in pikrih. Trdijo, da so čebele omogočile tolikim 
stoletnikom, da so čili dočakali tolikšno starost in prepričan sem, da se 
marsikdo vrača spočit in veder k plavžem, v jaške, k plugu in za pisalno 
mizo, če je  prebil konec tedna pri svojih živalicah.

Ce želimo razpravljati o ukrepih za razvoj čebelarstva, si moramo na 
kratko ogledati pogoje, ki jih nudi narava.

Klimatske in pašne pogoje za čebelarjenje v teh predelih je opisal 
pokojni P e t e r n e l  (1929). »Ze zemljepisna lega kaže, da mora tu čebe
larstvo uspevati,« pravi nekje.

»Neposredno iz ozke doline se dviga na severovzhodu mogočno Pohorje, 
ki zadržuje burjo, pa tudi vzhodne vetrove. Nad tisoč metrov visoki vrhovi 
gorovja, ki se razprostira proti jugovzhodu, lomijo jugovzhodni veter, trojni 
gorski grebeni pa odbijajo podsončnik, a severna stran je zavarovana z 
Alpami, ki se dvigajo med Koroško in Štajersko. Tako je ozemlje tega 
okraja ena sama velika kotlina, ki je  proti sili vetrov z vseh strani zava
rovana. Ko nastane mraz in zavlada zima, je seveda ni kmalu konec, toda 
isto velja tudi o toploti, tudi ta je v slovenjegraškem okraju trajnejša nesco 
v odprtih legah, kjer se toplota in hlad vrstita v kratkih presledkih. Ker 
puščajo oblaki vlago v podobi dežja na obronkih obmejnega gorovja, ima 
okraj primerno več sončnih dni.
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Pokrajina je manj obljudena. Obronki hribovja so poraščeni z gozdovi 
in grmovjem, ki nudi čebelam mnogo medu. Ker se začne spomladi rastlinje 
razvijati najprej v spodnjih legah, se razvoj polagoma pomika v višje lege, 
kjer imajo čebele dolgotrajno pašo na eni in isti rastlini.«

Koroška je za čebelarstvo ustvarjena, ker ima kolikor toliko ugodne 
pašne razmere, spomladansko resje, sadje, borovnice, smreko, ajdo in je 
sensko resje ( M o č n i k ,  1922).

Vsa južna stran pogorja med Savinjo in Mislinjo oziroma Savo in Dravo 
je  spomladi podobna velikanski rdeči preprogi iz vresja. Še krasnejše pa- 
sišče na vresju je  okoli znanega vrha Uršlje gore. Po paši na vresju imajo 
čebele izborno pašo na sadnem drevju in na raznih jagodah — borovnicah in 
brusnicah, ki jih je nepregledna množina po redkih borovih gozdovih. Ko 
cvetcjo travniki, cveto v gozdu smreke, kmalu za njimi pa maline in ostrož- 
nice (robide). Ker se cvetje v višjih legah že odpira, ko v nižjih ponehava, 
je vsaka paša, ki je  v odprtih legah srednja, v tem okraju zaradi dolgo
trajnosti prav dobra. Ko se začne trgati gozdna paša, je že v cvetju ajda, ki 
daje čebelam zdravo zimsko zalogo. (Leta 1949 so posejali s strniščno ajdo 
489 ha, s pašno 148 ha, kar je razmeroma veliko.) P e t e r n e l  zaključuje, 
da je ta predel med najboljšimi za čebelarjenje v mariborski oblasti.

Zanima nas, kakšno je dejansko stanje čebelarstva v tem prijaznem 
delu naše dežele. Analiza razmer v bližnji preteklosti nam namreč lahko 
razkrije silnice, ki danes na ugoden ali neugoden način vplivajo na na
daljnji razvoj te lepe in koristne kmetijske panoge.

Nekaj vpogleda na razširjenost čebelarstva na Slovenskem Koroškem 
in v njen kakovostni sestav nam nudijo podatki statističnih popisov v 
letih 1950 in 1951. Iz njih izhaja zanimiva ugotovitev, da je  na tem področju 
naše domovine čebelarstvo močno udomačeno. Leta 1949 je bilo v okraju 
Dravograd oziroma Slovenj Gradcu naštetih 3659, leta 1950 3206 in leta 1951 
zopet 3414 panjev. V absolutnem številu je bilo pred desetimi leti več panjev 
le še v 5—7 okrajih, v času ko je bilo v SR Sloveniji 30 okrajev (npr. Ljub
ljana okolica, Gorica. Murska Sobota. Novo mesto, Ptuj). Po prvi presoji 
vidimo, da je Slovenska Koroška gosto naseljena s panji, čeprav bi človek 
zaradi njene visoke lege in hladnejšega podnebja mislil nasprotno. Prednje 
mnenje o gosti naseljenosti Koroške s čebelami nam potrjuje tudi tako 
imenovana relativna gostota panjev. To je število panjev na 100 ha skupne 
površine. Medtem ko je za vso Slovenijo povpreček 3.8, je za področje 
bivšega okraja Slovenj Gradec povprečje 4,2, torej precej nad republiškim 
povprečjem. »Pred vsako drugo hišo, komaj za streljaj vsaksebi, so če
belnjaki,« pravi leta 1929 pokojni P e t e r n e l .  Posamezni čebelarji pa so 
imeli tudi po 500 panjev (ustna informacija G a  l o b  a).

Drugo vprašanje je, kakšen je  kakovosten sestav panjev, to je, kakšno 
je razmerje med preprostimi kranjiči in panji s premakljivim satjem. Znano 
je, da se je  v Sloveniji na splošno število kranjičev in košev v zadnjih 
desetletjih hitro nižalo. Leta 1939 so jih našteli še 37.336, leta 1953 pa le še 
13.054, to pomeni, da je število padlo za kar 52 %•. Potemtakem je čebe
larstvo v zadnjih letih najbolj nazadovalo na podeželju. Zmanjšalo se je 
število čebelarjev in število panjev. Tako so na področju občine Ravne 
našteli leta 1953 skupno 2799 panjev, ki jih je  imelo 463 čebelarjev, deset
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lot kasneje leta 1963 pa le še 1265 naseljenih panjev v lasti 242 čebelarjev, 
temu nazadovanju so dokaz tudi prazni čebelnjaki, ki razpadajo in posto
poma izginjajo. Cez nekaj let tudi te priče naše znamenite čebelarske pre
teklosti ne bo več.

Nujno je pričakovati, da bo nazadovanje čebelarstva zajelo predvsem 
tiste predele, kjer so razširjeni preprosti panji. Ob štetju leta 1950 je bilo 
%  (76,2 %) vseh panjev v Sloveniji s premičnim satjem. V okraju Slovenj 
Gradec pa je bila le približno polovica panjev s premičnim satjem: leta 1953

P io n irsk i k ro ž e k  v M ežici im a tu d i sv o je  čebe le

— 55, 5 %, leta 1951 — 49,6 %•. Iz prednjega je videti, da se je AZ panj v 
teh predelih uvajal najpočasneje v Sloveniji. Po P e t e r n e l u  (1929) so 
kranjiči običajne mere in imajo od znotraj 25 cm širine, 75 cm dolžine in 
17 cm višine. Od panjev, ki jih jeseni prodajo, dobivajo čebelarji po 8 
do 18 kg medu. Ker običajno podrejo polovico panjev, ni pridelek tako 
majhen.

Verjetno ni slučajno, da je čebelarjenje v kranjičih v teh delih tako 
dolgo prevladovalo. Kmečki čebelarji so bili manj vključeni v strokovno 
organizacijo, ki je AŽ panj v preteklih 50 letih na splošno priporočala. 
Skladen s prednjo navedbo je tudi sedanji številčni odnos med kranjiči in 
A7, panji pri organiziranih in neorganiziranih čebelarjih. Tako so pri Če
belarskem društvu Mežica v zimi 1962/63 našli pri 142 včlanjenih čebelarjih 
odnos 1:4,5, pri 124 nevčlanjenih pa razmerje 1:1,4 med kranjiči in AZ 
panji. Z narodno-gospodarskega vidika bi bila zaželena analiza daljšega
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obdobja, ki bi pokazala, pri kateri skupini čebelarjev skupno število panjev 
manj pada, tj. ali so bolj trdoživi čebelarji s samo AŽ panji, z obema vrstama 
panjev ali kranjičarji. V mnogih deželah na svetu so se že otresli mnenja, 
da je iskati napredek čebelarjenja v panju s premičnim satnikom. Jako se 
je npr. na nekaterih področjih iNizozemske, Danske in Nemčije do danda
našnjega časa ohranilo čebelarjenje v preprostih koših. Prav gotovo ima 
čebelarjenje v kranjičih v vseh predelih, ki se odlikujejo po naglem spo
mladanskem razvoju, velike prednosti in podobno v predelih, kjer ni možno 
prevažati čebel na druga pasišča. Tudi v pretekli zimi 1962/63 so nekateri 
čebelarji v Polhograjskih dolomitih ugotovili, da so jim družine v podolgo
vatih kranjičih, kjer so se čebele lahko premikale za hrano, bolje prezimile 
kot v panjih s premičnim satjem. Cim manj je dela s čebelami, večje 
prednosti ima vrsta panjev. Brezdvomno ima v tem pogledu kranjič prednost 
pred drugimi panji. Želeti bi bilo. da bi tudi v šolah in drugod v nekaterih 
predelih naše domovine začeli na novo uvajati čebelarjenje v preprostih 
kmečkih panjih. Tako bomo najlaže pridobili mnogo mladega naraščaja. 
Odnos med številom kmečkega in industrijskega prebivalstva, ki se naglo 
spreminja v prid zadnjemu, nikakor ni v korist razvoju čebelarstva.

Poleg rastoče industrializacije, ki je splošen pojav ne le pri nas, temveč 
tudi v zamejstvu, sta v zadnjem desetletju škodovali čebelarstvu še dve 
okolnosti.

Pršičavost — bolezen čebeljih vzdušnic, ki povzroča ohromelost čebel 
in postopno propadanje družin, je  ogrožala čebelarstvo teh predelov vse 
do leta 1954. ko so jo odkrili. V naslednjih letih je bilo vloženo v borbo 
proti tej bolezni odraslih čebel toliko truda krajevnih čebelarskih organi
zacij, veterinarske službe in toliko požrtvovalnosti posameznikov, da po 
vsem videzu čebelarstvu ne povzroča več večjih težav, ker so znana proti 
njej učinkovita sredstva, če se na novo pojavi. Obžalovati je le, da na 
avstrijski strani ne zatirajo bolezni čebel. To je toliko bolj važno, ker so 
nekdaj vozili v ajdovo pašo na Pliberško polje. V smislu določil o malo
obmejnem prometu bi bilo prevažanje spet možno. Dela se na tem. da bi 
tudi na avstrijski strani v obmejnem pasu začeli bolezni obvezno zatirati.

Bolj zavraten sovražnik Mežiške doline in zlasti krajev Žerjav, Črna,. 
Mežica in čebelnjakov bližnjih dolin so strupeni plini. Škodljiv je  ogljikov 
monoksid, ki prihaja pri praženju svinčenega koncentrata iz dimnikov v 
ozračje. Svinčev prali in svinčeni plini škodujejo ljudem, domačim živalim 
in čebelam. Po podatkih G a  lo b  a (1958) je bolj ali manj oškodovanih 
okrog 80 kmetij, zelo prizadetih 40 čebelarjev s 160 panji, ogroženih pa 115 
s 600 panji. Po navedbah kmetijskega inšpektorja občine Ravne (1963) je 
komisijsko ugotovljeno, da je ogroženih 600 ha zemljišč. Iz rudniških naprav 
gre v ozračje na dan 10—11 ton S 0 2. V ozračju je 700 % več žveplenega 
plimi, kot je  normalno. Od tod zastrupljanje rastlinstva in živalstva. V pri
hodnjih dveh letih se bo sicer proizvodnja svinca, ki daje kruh prebivalstvu., 
še večala, a dograjene bodo tudi naprave, ki bodo onemogočile nadaljnja 
zastrupljanja.

Iz našega pregleda o namenih čebelarjenja, vpogleda v naravne pogoje 
in razširjenost čebelarstva na Slovenskem Koroškem ter iz nekaterih po
sebnih činiteljev. ki vplivajo na njen razvoj zaviralno, lahko napravimo*
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nekatere zuključke, ki nuj služijo pristojnim organom v pomoč pri na
daljnjem delu za obnovitev in izboljšanje te koristne in pogrebne panoge.

Ukrepi za zboljšanje čebelarstva morajo biti kompleksni, tj. zajeti s 
tem povezana ekonomska, organizacijska in strokovno-tehnična vprašanja.

1. Menim, da moramo posvetiti skrb predvsem vzgoji naraščaja. V osem
letkah, gimnazijah in strokovnih šolali je  treba podpirati ustanavljanje in 
delo pionirskih in drugih krožkov mladih čebelarjev. Ponekod delujejo taki 
krožki tudi med mladimi prirodoslovci, v LT ali v kmetijskih zadrugah. Pri 
šolah v Crni in Mežici že delujeta taka krožka. Za uvajanje mladih ljudi 
v življenje čebelje družine in spoznavanja temeljnih načel čebelarjenja 
so posebno prikladni Langstroth-Rootovi panji, kakršne so si omislili na 
šoli v Crni. To je sprevidel že pred desetletji pokojni šolski nadzornik in 
urednik »Slovenskega čebelarja« D. Humek. Tudi ni potrebna investicija 
za čebelnjak. Krožki mladih čebelarjev ponekod uspešno delujejo pri kme
tijskih zadrugah, lahko pa jih formirajo tudi industrijske šole, saj se najdejo 
«ebelarji-vodje krožkov tudi med člani delovnih kolektivov rudnikov in 
železarne. Pogoji za čebelarjenje na Koroškem so prav dobri in je  skoro 
v vsakem kraju možno postaviti panje. V odmaknjenih višjih legali, kjer ni 
možno prevažanje in imajo zgodnji razvoj spomladi, je priporočati čebe
larjenje v kranjičih, kar je še dandanes utemeljeno z biološkega, tehno
loškega in gospodarskega vidika.

Še naprej je  treba strokovno izpopolnjevati čebelarje. Čebelarsko dru
štvo v Mežici je  gotovo središče strokovnega izobraževanja čebelarjev. 
Skrbeti pa jel tudi za tiste, ki v njem niso včlanjeni.

2. V gospodarskem pogledu bo imelo najugodnejše posledice proizvodno 
sodelovanje med zasebnimi čebelarji in čebelarskimi proizvajalnimi organi
zacijami. Kooperativni odnosi, ki so se razvili med čebelarji in čebelarskim 
proizvajalnim kombinatom Agromel. že dajejo vidne rezultate. Čebelarji 
prejemajo pod ugodnimi pogoji različni reprodukcijski material kot npr. 
satnice, krmilne pogače, panje in podobno. V Zgornji Savinjski dolini orga
nizirajo kooperantom prevoz panjev na akacijeva pasišča v Obmurju. Ko
operanti bodo prejemali strokovna navodila, obvestila o paši, zdravstveno 
zaščito čebel. Na drugi strani je čebelarjem zagotovljena prodaja voščin. 
medu. rojev in drugih čebeljih proizvodov.

Vse kaže. da bo proizvodno sodelovanje tista množična oblika utrje
vanja gospodarskega položaja zasebnih čebelarjev, ki ima trajne pogoje. 
Nosilec-organizator kooperiranja je lahko čebelarsko društvo ali kmetijska 
zadruga.

3. Vse kaže, da so tod prav tako ugodni pogoji za razvoj družbenega 
čebelarskega sektorja. K temu silijo na eni strani potrebe po opvaševanju 
sadnega drevja in metuljnic jia kmetijskih gospodarstvih pri kmetijskih 
zadrugah ter na kmetijskih kombinatih. Prav gotovo bodo družbena čebe
larstva tudi najsolidnejša osnova za kooperiranje z zasebniki, obenem pa v 
njihovo strokovno pomoč.

4. Nič manj važni pa niso ukrepi strokovno-tehnične narave. Mislim tu 
na zboljšanje oskrbe zlasti pri zazimovanju, izkoriščanju paše, zatiranju 
pršičavosti in nosemavosti, ureditvi problema škod, ki nastajajo zaradi 
strupenih plinov in podobno.



Zaradi tesnega sodelovanja, ki se je razvilo med Čebelarskim društvom 
Mežica ter Kmetijsko zadrugo Prevalje kakor tudi skrbi, ki jo posvečajo 
čebelarstvu na občini Ravne ter zaradi uvidevnosti Uprave svinčenih rud
nikov, so najboljši pogoji, da bodo probleme čebelarstva tudi v bodoče 
pretresali in reševali s potrebnim razumevanjem.

Ta svoj referat sem napisal po predavanju v Ravnah in po podatkih, 
ki so mi jih dali tamošnji čebelarji.

K A K O  S E M  C E L I L  R A N E  L A N S K I H  I Z G U B
I V A N  K R A N J C

Pri vsaki katastrofi je  nekdo prizadet. Takrat misli, da bo vsega konec, 
vendar pa čas vse popravi. Še hitreje se popravi narava, če ji pomagajo 
človekove roke in njegovo znanje. Tudi čebela je v dolgi dobi svojega 
razvoja že marsikaj doživela. Pri tem je narava sama poskrbela, da je 
ostalo vedno le najboljše. Slabiči in staro je vselej propadalo in odstopalo 
mesto novemu in boljšemu.

Torej je narava sama poskrbela za red in ravnotežje na zemlji. Po 
naravnih zakonih čebelja družina roji. Mlademu in zdravemu naraščaju sta 
ostala vedno polna skleda in varen dom, medtem ko je stara družina odle
tela v negotovost. Če je našla zase nov dom in lahko nabrala dovolj hrane, 
je  preživela, sicer pa je  propadla. Danes v čebelarstvu preprečujemo ro
jenje, kar je  proti naravnemu poteku in razvoju čebel. V vel i ki h panjih 
imamo stare matice in čebelje družine zazimljamo s starimi čebelami, ki so 
bolj ali manj okužene in bolne. Torej čebelarji sami delno pospešujejo 
bolezen in pogin čebel ob ostrih, neugodnih in dolgih zimah zaradi tega, 
ker jim ne pustijo rojiti.

Umen čebelar bo seveda vzrejal mlade matice, odstranjeval vsako leto 
vse staro počrnelo satje in dajal družinam satnice, da zgradijo vsaj eno 
četrtino novega satovja. Dalje bo prevažal čebele na razna pasišča. Zaradi 
obilne bere propadajo stare, že okužene čebele, poraja pa se nov in zdrav 
rod, ker matica nenehno zalega. Čebele pa tudi hitreje odmirajo zaradi 
oddanih telesnih beljakovin pri proizvodnji mlečka, s katerim hranijo novi 
rod. V brezpašnih dobah bo dražilno pital. Pri tem se ob negi novega na
raščaja čebele zopet izrabljajo, ker morajo krmiti zalego ter prinašati težko 
dosegljivo obnožino in vodo*. Če ni paše, je tudi obnožine kaj malo ter 
morajo čebele obleteti večje površine, da zadostijo vsem potrebam. Tro- 
tovska družina je prav tako dolgoživa kot čebele pozimi, ker v dobi miro
vanja njene čebele ne izgubljajo svojih telesnih beljakovin.

Poleg tega bo dober čebelar prezimil močne družine, ki jim bo dal 
zdravo hrano. Ce te v panju ni, bo med iztočil in pravočasno dodal sladkor. 
Ce to delo zamudi, odložijo čebele nepredelan sladkor, ki se v celicah skisa. 
Le takrat, kadar je v panju toplo, lahko čebele predelajo trsni sladkor 
v invertnega: v grozdni in sadni sladkor. Poleg tega bo čebelam v jeseni 
preventivno dodal nosemak ali kako drugo preizkušeno zdravilo.

*
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Letos sem šele v aprilu ugotovil, da čebele le napredujejo. Ostalo mi je  
42 AZ-panjev, vse drugo pa je ugonobila huda zima in bolezen. Družine, 
ki so bile v panjih z ozkimi ulicami, so vse odlično prezimile, medtem ko 
so postali AŽ-panji s širokimi ulicami brez izjeme slabiči ali pa so poginili.

Marsikateri čebelar mi je  tukaj na Primorskem za tako stanje zavidal. 
Mnogim ni ostalo namreč nič ali pa le nekaj več kot nič. Vendar sem bil 
v velikih skrbeh. Nisem vedel, kaj naj napravim s satovjem pomrlih družin.
V normalnih razmerah bi slabiče združil in čakal na akacijevo pašo z moč
nimi družinami. Letos pa sem ravnal drugače.

Vzel sem v roke skobelnik in napravil 60 pregradnih desk. Še pred 
akacijevo pašo sem napravil 20 umetnih družinic. Za vsako družinico sem 
uporabil le po en sat zalege s čebelami. Ob strani sem dal pregradno desko, 
zraven pa zamašil prazen prostor s papirjem. Vse skupaj sem odpeljal v 
sosednjo vas k tovarišu Keršovaniju. Tako so ostale v panjičih vse izletne 
čebele. Že v začetku maja sem imel na ta način 18 mladih oplojenih matic, 
dve pa sta se izgubili na prahi.

Takoj po točenju sem znova napolnil vse AZ-panje z narejenci, ki sem 
jih okrepil z dvema satoma pokrite zalege in s čebelami. Še prej sem vse 
matice priprl. Razen AŽ-panjev sem napravil toliko rezervnih družin, da 
se je  njih število povečalo na 86. Da, res lepo število, toda vse skupaj je 
bilo zelo šibko. Vse sem prevažal s paše na pašo. Nato sem s pregradno desko 
počasi širil gnezda družin. Samo ugodnemu vremenu se lahko zahvalim, 
da so se družine razvijale tako hitro, da sem od tako zdesetkovanih čebel 
že na kostanjevi paši točil po 5 kg na panj. Po točenju sem dodal vsaki 
družini nekaj kilogramov sladkorne raztopine, nato pa sem odpeljal čebele 
v Gorski Kotar na železniško postajo Lokve. Tam so na travniški paši celo 
večkrat točili. Tudi hoja je tam medila, na žalost pa so padavine' in ohladitev 
storile svoje. Donosa ni bilo več in zaloga se je  občutno skrčila.

Po štirinajstih dneh čakanja sem prepeljal čebele v Liko na jesensko 
reso. Ko sem razložil in odprl panje, sem ves truden hodil po Liškem polju 
in opazoval čebele, ki so na materini dušici in rumeni medeni detelji pridno 
nabirale modečino. Na roso še takrat niso šle, ker je bilo cvetje še v popkih. 
Pomirjen sem se odpeljal domov.

Ko sem se po štirinajstih dnevih spet vrnil k čebelam, sem na svoje 
zadovoljstvo ugotovil, da so vse družine v redu in da imajo že zimsko zalogo. 
Med potjo domov sem večkrat ustavil svoje vozilo in opazoval žepek, ki je  
bil izredno lepo razvit. Kazalo je čebele zopet preseliti na žepkovo pašo. 
Čebelarji so prinašali vznemirljiva poročila. Tudi po radiu so poročali, da 
žepek medi. Na žalost pa čebel zaradi službe nisem mogel prepeljati. Ostal 
sem na resi, kjer so čebele nenehno pridno nabirale. Tam nisem točil, 
marveč sem opravil to delo doma. Upam, da bom pri topli peči in z novo 
napravo med brez težav iztočil.

Po večletnem opazovanju in premišljevanju sodim, da je za prezimo
vanje čebel najbolj pripraven »sodoben panj« s svojimi ozkimi ulicami.
V tem panju lahko čebele kljubujejo še taki hudi zimi. Ulice so zožene, 
čebele pa sedijo na satju mnogo bolj tesno skupaj, da mraz ne more do
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njih. Iz iega sledi, da tam, kjer je  dovolj toplote, ni noseme in tam so potem 
močne in zdrave družine. Tudi v duplu gradi čebela ože in skupaj, poleg 
tega ji je  v njem toplo, saj je preživela tu stotisočletja na bogsigavedi 
kakšnem medu.

Ce bom delal nove panje, pridejo v moj čebelnjak le panji z ozkimi 
ulicami, brez vsake posebne ventilacije. Res je, da bom imel veliko več 
rojev in da bom moral prevažati le ponoči, toda vse to ni nič v primeru 
s tem, kar smo doživeli letos. Končno pa čebel ne moremo in tudi ne smemo 
voziti podnevi. Takrat se v veliki vročini zaduši skoro vsaka družina, pa naj 
bo že v kakršnem koli panju.

Spominjam se dne, ko smo vozili trije tovariši čebele iz Murske Sobote 
v Delnice. Vlakovne zveze so od tam zelo slabe, ker se lahko odpelješ iz 
Murske Sobote šele po 4. uri zjutraj. Vozili smo torej podnevi. Tovariš, ki je 
imel močne družine, jih je nekaj zadušil. Tudi donosa pozneje ni imel. Od 
preostalih družin so bile vse preživele čebele takorekoč »skuhane«, ždele 
so in visele na bradah ter pričakovale samo še smrt. Od takrat vozim 
čebele le ponoči in ni mi treba več odpirati ventilacij. Te so nepotrebne, 
kor panj le podražujejo, ga napravljajo težjega, pozimi pa po nepotrebnem 
zračijo družino. Poleg tega ga je še težje popravljati, ko je star. Boljši bi 
bil dvanajstsatar z ozkimi ulicami, brez vsake ventilacije in s pregradno 
desko. Tak panj bi bil enostaven in zelo preprost. V njem bi bilo dovolj 
zraka in prostora za še tako močno družino.

Letos se je  Lika zopet izkazala. To je za nas čebelarje »obljubljena 
dežela«. Sicer Judom njihova pradomovina ni nikoli nudila drugega kol 
gorje. Tako je tudi z nami čebelarji v Liki. Celo desetletje smo vsi polni 
upov vozili čebele v Malovan, Zrmanjo. Mazin in Bruvno. Ogromno truda 
in stroškov je bilo, a le malo koristi. Včasih smo dobili le slabo zimsko 
zalogo, navadno pa niti te ne. Vendar pa gradi vsakdo v mislih svoj zlati 
tempelj kot Judje za Salamona. Sanjamo o osemdesetih kilogramih donosa; 
to je bilo pred dobrini desetletjem. Verjetno bi bil donos v Liki boljši, če bi 
bile tam dobre ceste in bi lahko panje tako razvrstili, da ne bi bilo na eni 
sami železniški postaji več tisoč panjev.

Res čudno je to. da narava ne daje ob istem času in povsod enako. 
Letos npr. v okolici Karlobaga, Otočca, Senja, na Krivem putu in v območju 
Bakra in tudi v Istri žepek ni izdatno medil. O tem sem se pogovarjal s ta- 
mošnjimi čebelarji in sam med potjo to ugotavljal.

Slovenski čebelarji so letos spet okusili sladkosti Like. Upajmo, da se 
bo to še ponovilo. Doma jesenskih pasišč nimamo, zato smo primorani 
romati tako daleč. Čebelar bi vse žrtvoval za svojo žival. Ce pa ni donosa, 
je to velik problem, ker so prevozi zelo dragi. Čebelar mora k čebelam vsaj 
vsakih deset dni. vozne karte pa so drage. Za kakršno koli pocenitev ali 
popust v tem pogledu ni nobenih izgledov. Vse kaže, da bodo v prihodnosti 
stroški še večji.

Kmalu bo letošnja sezona pri kraju. Čebele bo treba prepeljati domov 
in jih pripraviti za zimo. Vesel sem, da sem spravil svoje čebelarstvo na 
noge. Res je šlo vse na račun medu, a družine le imam in prihodnje leto 
me bodo mogoče bogato nagradile.
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D an es o b ja v l ja m o  k  p ro b le m u  št. 1 — 
> R ješen je  o b č in e  O b ro v ac«  še dop ise , ki 
j ih  je  p o s la la  v te j  zad ev i n a ša  Zveza 
p r is to jn im  o b la s tn im  o rg an o m  SR IIr-  
v a tsk e , in  od g o v o r S e k re ta r ia ta  za  f in a n 
s ije  K ota ra  Sp lit.

Z veza č e b e la rsk ih  d ru š te v
za  S lo v e n ijo  v L ju b lja n i

V L ju b lja n i ,  d n e  6. XII M.
Štev. 377-65.

R e p u b lič k i s e k r e ta r ia t  za  f in a n s ije  
SR H rv a ts k c  Z ag reb

P re d m e t: O d lu k a  občine  O b ro v ae - 
K o ta r  S p lit-  o o b č in sk im  
tak sam a .

S k u p š tin a  obč ine  O b ro v a c -K o ta r  S p lit- 
dtonela je  odi uk u  o občin sk im  ta k sa m a  
pod  br. 01-945/1-61 od  19. tr u v n ja  1961. g. 
i ta r ifu  o b č in sk ih  tak sa , k o ja  je  sa s tav n i 
deo  te  od lu k e . M ed ju  ovim  ta r ifa m a  na- 
lozi se i ta r i f a  b r. 10 — »Za isp ašu  p če la , 
v e te r in a r s k e  p re g le d e  p če la  te  k o n tro h i 
p«  sv a k o j ko šn ic i p la č a  se 1000 din«.

N aipom enuta ta r ifa , k o ja  je  izd a ta  na  
osnovii čl. 1 U re d b e  o občin sk im  ta k 
sam a (Sl. lis t  FN R J b r . 5/1960). nem a u 
toni č lanu  zak o n sk e  osnove. U torn su 
č lan u  iz roč i to  i  tak sa tiv n o ' m abro jen i 
p re d m e ti, m  k o je  m ože, i v iš in a , do k o je  
m ože propisaiti ob č in a  o b č in sk e  tak se . 
O b č in a  O b ro v ac  ta r ifo m  b r. 10 p ro š ir i la  
j e  b ro j  ovili p re d m e ta  i tim e  p re k o r a 
čila  o v la š te n je , k o je  jo j  je  d a to  c iti- 
ran o m  saveznom  U redbom . N ap o m en u ta  
ob č in sk a  o d lu k a  op  ra vd n no  je p ro u z ro - 
k o v a la  v e lik o  u z b u d je n je  m e d ju  našim  
pa  i vašim  p če la rim a . P o ro d  toga  b iče 
i š te tn ih  'posled ica, ak o  ne  b u d e  kam 
n e o p ra v d a n a  ta k o  s o b z iro m  nia p ro p ise  
u p o g led u  ta r if e  b r. 10 k a o  i na p ra v i lan  
ra z v ita k  p r iv re d n ih  o d n o sa  u k in u ta  od
nosno  i O p ra v lje n a . U p rav n i o rg an i o b 
č in e  O b ro v ac  več su u v e li izv ršn i p o s tu - 
|>ak p ro ti v  maš ih p če la  ra . Z bog toga vas 
m olim o, da sh odno  sa stavom  2 čl. 126 
S aveznog  u s ta v a  od m ah  p re d u z m e te  po
tre b n e  m e re  oiko u sk la d jiv a n  ja pom e- 
n u te  o b č in sk e  o d lu k e  sa pom en  utom

S aveznom  u red b o m . O bčin i O b ro v ac  
p red lož iče ino , da z a u s ta v i u v e d e n i iz 
v ršn i postupaik, d o k  se ne  r je š i p i ta n je  
zak o n ito  s ti n a p o m e n u te  ta r ife .

M olim o vas za  o b a v je š te n je  o  r je ša -  
vianjju ovog p red m e ta .

1 p r ilo g
— P re p is  o d lu k e  občine  O b ro v ac .

S e k re ta r  ZČD S:
F ra n c  C v e tk o  1. r.

L. S.
P re d s e d n ik  ZČD S: 

V a len tin  B ened ič ič  1. r.

D o z n a n ja : Skupštinii K o ta ra  Split — 
o d e le n je  za  f in a n s ije , S k u p š tin i obč ine  
O b ro v a c  — o d s je k u  za f in a n s ije , R e- 
publiički s e k re ta r ia t  za ip o ljo p riv red u  
SR H rvaitske Z ag reb .

Zveza č e b e la rsk ih  d ru š te v  
za  S loven ijo ' v L ju b lja n i 

Š te v .378-65 
D a tu m  : 6. XII. 1965

S k u p štim i obč ine  u O brovcu  
O d s je k  za f in a n s ije  
O b ro v ac

t

P re d m e t:
— V aša  o d lu k a  o o b č in sk im  tak sam a .
U p rilo g u  ša lje m o  k o p iju  n aš  e g p r e d 

loga br. 577-65. odi 6.12. o .g . n a  R e p u b 
lišk i s e k r e ta r ia t  za f in a n s ije  SR H rv a t-  
sk e -Z ag reb  s obzirom  n a  vašu  o d luku  
o o b č in sk im  ta k sa m a  sa ta r ifo m  o b č in 
sk ih  ta k s a  b r. 01-945/1-61 od 19. trarvn ja  
1961. g. Z a je d n o  vam  p red lažem o , da 
za u s ta v ite  uvodjenii iz v ršn i postu ,pak 
p ro tiv  tiaSih p č e la ra , d o k  se ne  rje š i 
p i ta n je  zak o n ito s ti n ap o m en u te  o d lu k e .

M olim o v as z a  o b a v je š te n je  o r je ša -  
v a n ju  po o vom p re d m e tu .

1 p ril.
T a jn ik  ZČD S:

F ra n c  C v e tk o  1. r.
L. S.

P re d s e d n ik  ZČD S: 
V a len tin  B ened ič ič  1. r.
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Odgovor okraju Split:
Social is tič k a  re p u b lik a  H rv a ts k a  

K o ta r  S p lit 
S e k re ta r  za  f in a n s ije

b r. 04-13443/3-1963
S p lit, 19. XII. 1963. g.

Z veza č e b e la rsk ih  d ru š te v  za S lo v en ijo  

L j u b l j a n a  
M iklošičeva ' 30

P re d m e t: O d lu k a  o b č in e  O b ro v ac  
o o b č in sk im  tak sam a .

U vezi v a šeg  do p isa  b r. 377-63. od 6. 12. 
o v e  g o d in e  sao p š tav am o  vam  ra d i z n a 
n ja , da  sm o pod  našim  g o rn jim  b ro jc m  
od 10. 12. 1963. g. s ta v il i p r i je d lo g  R e- 
p u b lio k o n i s e k r e ta r ia tu  za poslove  fi- 
n a n c ija  u  Z ag reb u , da  s tav i van  snage  
p ropi.s ta r . b r. 10 T a r if e  uz O d lu k u  o 
o b č in sk im  ta k sa m a  od 18. 3. 1960, j  e r  
p ro p is  ovog ta r . b ro ja  n i je  te m e lje n  na  
U red b i o o b č in sk im  ta k s a m a  (Sl. lis t 
FN R J b r. 3/60), k o ju  je  d o n ije lo  Savezno  
iz v ršn o  v ije če , a  k o ja  je  jo š  u v ije k  na 
snazi.

L. S.

N a ro d n a  re p u b l ik a  H rv a ts k a  
N a ro d n i o d b o r k o ta r a  S p lit

N ače ln ik  
D u ša n  S tan ič  I. r.

S tem  sm o iz č rp a li snov, k i se je  
n a b ra la  v zvezi s p ro b lem o m  š te v ilk a  1. 
Z adeva  so je  k o n č a la  tak o , k a k o r  sm o 
u p ra v ič e n o  p rič a k o v a li g led e  n a  obsto
je č e  p red p ise . Po  p re je m u  bom o o b 
ja v i l i  sam o še dokončno  re š ite v  R e p u b 
lišk e g a  s e k r e ta r ia ta  za  f in a n č n e  posle  
v  Z ag rebu .

V a len tin  B ened ič ič

IZ UPRAVE

Z veza im a  n a  vol jo zd ra v ila  za  čebe le  
in  streptom iicin . Sodobno č e b e la rs tv o  in 
s ta re  le tn ik e  S lo v en sk eg a  č e b e la r ja  p ro 
d a ja  p o  zm ern i cen i. K n již n ic a  je  od 
p r t a  od p o n e d e ljk a  do so b o te ; izposo ja  
k n jig e , d om ače in  tu je  re v i je  b re z 
p lačno . P o h itite  z o d d a ja n je m  lis ta  v 
vezavo , ki se je  zn a tn o  p o cen ila . V sa
k e g a  n o v eg a  n a ro č n ik a  p r i ja v i te  ta k o j 
n e  g led e  n a  p r i ja v o  v sezn am u  č lan s tv a .
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REDNI LETNI OBČNI ZBOR

č e b e la rsk e g a  d ru š tv a  Grosuplje-Stična 
bo  v nedeljo» 9.11. 1964 o b  13. u r i v G ro 
su p lje m  v g o stiln i » G ro su p e ljč a n i. N a 
zb o r s p re d a v a n je m  vsi v lju d n o  v ab lje n i!

REDNI LETNI OBČNI ZBOR

č e b e la rsk e g a  d ru š tv a  Sežana bo  v n e 
d e ljo , 23.11. 1964 ob  9 u ri v  s e jn i  d v o ran i 
O b č in sk e  sk u p šč in e  S ežana. N« zb o r s 
p re d a v a n je m  in  p re d v a ja n je m  film o v  vsi 
v lju d n o  v a b l j e n i !

REDNI LETNI OBČNI ZBOR

č e b e la rsk e g a  d ru š tv a  Kranj bo v n ed e ljo , 
23. f e b r u a r ja  t. 1. ob 9. u r i  v d v o ra n i 
d ru š tv a  u p o k o jen ce v , K ra n j, T om šičeva  
u lica . N a  zb o r vsi v lju d n o  v a b lje n i, tud i 
n e o rg a n iz ira n i č e b e la r ji .

REDNI LETNI OBČNI ZBOR

čebelarskega d ru š tv a  R ibnica na D o
len jskem  bo v nede ljo  dne 16. feb ru a r ja  
ob 8. u ri v R ibnici v Dom u JLA. Poleg 
delegatov vabim o tud i vse d ruge o rgan i
z iran e  in  neorgan izirane čebelarje . Po 
končanem  občnem zboru bomo p red v a 
ja li tu d i čebelarsk i film.

ČEBELARSKIM DRUŠTVOM

G ro su p lje , R ib n ica , L it ija , Z ag o rje , 
K am niik-D om žale, L ju b lja n a , $k. L oka, 
K ra n j fn R ad o v ljic a .

P o  p o d a tk ih , k i sm o j ih  z b ra l i  za 
se s tav o  o s n u tk a  p ro g ra m a  za  razv o j če
b e la r s tv a  v o b d o b ju  1964—70 v SR S lo
v e n iji, je  p o tre b n ih  za  ob m o č ja  viažili 
d ru š te v  še n e k a j n ad  50 č e b e la rsk ih  
p reg led n ik o v . Za »popo ln itev  m reže  če
b e la r s k ih  p re g le d n ik o v  na tem  ob m o č ju  
bom o o rg a n iz ira li  v L ju b lja n i ,  v času  
od 20. f e b r u a r ja  d o  10. m a rc a  dv o d n ev n i 
te č a j za  č e b e la rsk e  p re g le d n ik e . T eča j 
bo  k a k o  sobo to  in  n e d e ljo  sk u p a j te r  
bodo  t r a ja la  p r e d a v a n ja  v sak  d an  po 
12 ur. U deležen ce  te č a ja  p r i ja v i te  n a j 
p o z n e je  do 15. f e b ru a r ja .  V k o lik o r  bi 
k a k o  d ru š tv o  te ž k o  zb ra lo  p o d a tk e  o 
u d e lež en c ih , se posam ezn i in te re se n ti 
la h k o  ja v i jo  tu d i n e p o s re d n o  na naš 
n aslo v  L ju b l ja n a . M ik lo šičeva  30.



novice iz čebelarslieoa sveti
Pom anjkanje sladkorja v Nem čiji. Po

-D eutsche B auernzeitung« je  zaloga 
s ladkorja , k i je  znašala okrog 560.000 
ton, že sko ra j povsem pri k ra ju . Uvozili 
sio doslej 33.000 ton, nad 100.000 Ion pa 
še bodo. P resežk i izvoznih dežel, p red 
vsem Kube, so m alenkostni. Zato se je  
cena s la d k o rja  na svetovnem  tržišču 
dv ign ila  za 300 %.  V isoke cene bodo 
osta le  nesp rem en jen e  dalj časa. Držav« 
im a p rip ra v lje n ih  50 m ilijonov DM z« 
podporo. Če pa bo zadostovala, bo po
kazal razvoj cen za sladkor no svetov
nem  trgu.

P o  »D eutsche B ienenw irtschaft« št. 7/63.
P. M.

Težave švicarskih čebelarjev. G lav n a  
š v ic a rsk a  c a r in s k a  d ir e k c ija  je  z a v rn ila  
p ro š n jo  Z veze šv ic a rsk ih  č e b e la rsk ih  
d ru š te v  za  o d p ra v o  uvozne  c a r in e  na 
s la d k o r  za  k r m lje n je  čebel. Z av rn itev  
u te m e lju je  d ir e k c i ja  s tem , da  č e b e la r
s tvo  ni g lav n i p rid o b itn i v ir , da  se m ed 
lah k o  p ro d a  p o  do lo čen i cen i, du n i 
og rožen  n je g o v  obsto j z a ra d i inozem ske  
k o n k u re n c e , to r e j  tu d i ni p o g o jev  zu 
z n iž a n je  c a rin e . P o p u st bi se  tu d i la h k o  
z lo ra b il, k o n čn o  pa  bi i ta k  ne  pom en il 
iz d a tn e  p o d p o re  č e b e la r je m . S ta lišče  
g lav n e  c a r in s k e  d ir e k c ije  pom en i g led e  
n a  zelo  n a ra s lo  s la d k o rn o  ceno  hudo  
ra z o č a ra n je ; č e tu d i b i z n iž a n je  ta r if  po 
m en ilo  le  sk ro m n o  pom oč, b i v e n d a r  če
b e la r je  m o ra ln o  o k rep ilo . T o  je  p a  tu d i 
p o g lav itn a  s tv a r  g led e  na  v ažn o st čebe l 
p r i  « p ra še v a n jii  k u ltu rn ih  ra s tlin . Za
rad i s la b ih  le t in  v  č e b e la rs tv u  pa  ie 
d eže ln i svel k a n to n a  B asse llan d  dovolil 
100 000 F r. pom oči č e b e la r je m , k a r  znaš«  
12 F r  z a  v z im lje n i p a n j (1 šv ica rsk i 
f r a n k  je  176 (lin). P a tu d i og rom en  dv ig  
s la d k o rn e  cone je  vpliva'1 na  sk lep . K an 
ton  je  z n an  po  v isokem  p r id e lk u  češen  j. 
N a z a d o v a n je  č e b e la rs tv a  bi im elo  h u d e  
g o sp o d a rsk e  posled ice .

Z m anjšan je sadnega p rid e lk a  bii v 
kan tonu  neugodno vp livalo  na gospo
darsko  bazo m nogih obratov. Zaradi 
slabih  letin  čebelarstvo* nazadu je, saj 
im ajo  čebelarji vedno m anjše dohodke 
od srvojih čebel. Vzroki tega poslabšan ja

so različni: neugodne vrem enske prilike , 
m oderne obdelovalne m etode zem lje, 
č iščen je naravn ih  travnikov , zgodnja 
k o šn ja  in s tem zman jšan je  paše, tem e
ljito  za tira n je  plevela, kem ično uniče
v an je  škodljivcev, podražitev  potrebščin. 
N ad a ljn je  vp rašan je! Ali smo čebelarji 
k riv i razvo ja  m odernega sveta in gospo
d arstv a?  Pomislimo, da bi m an jkal 
spo jn i člen v narav i, ako  ne bi bilo 
čebel. Ali n a j mi čeb e la rji kot pism o
noše le to  za  letom  nosim o te  žrtve od 
cvetlice do cvetlice, da bo im ela našo 
skupnost še n ap re j velike koristi? In 
naši sestanki! Tam  vidim o večinom a 
sam e sive g lave in m alo km etov. N i
mam o nič p ro ti starosti, toda k je  je n a 
raščaj, ki ga nu jn o  po trebujem o? Vse 
p o s ta ja  od le ta  do le ta  slabše.

Po »Schw eizerische B ienenzeitung.
št. 12/63. P.M .

Zanimiva akcija. Č ebelarska o rg an i
zacija za T iro lsko  v Innsbrucku  je  n« 
se ji dn e  7. sep tem bra 1963 sklenila , da 
l>o zb ra la  vosek in vošči ne če b elarjev  iz 
š tirih  o k ra jev  in jih  odpelja la  1. no
vem bra 1963 z letalom  čebelarske za
d ruge v Im st zarad i p rede lave v satnice. 
Po m nenju  o rgan izac ije  je  ta  način 
tran sp o rta  najh itrejšii in najcenejši.

Po »Bienenvater« št. 10/63. P. M.

Velika poraba medu v Nem čiji. V letu 
1962 j e  N em čija po ixxlatkih zveznega 
statističnega u ra d a  v W iesbadnu uvozila 
iz 29 držav  48.662,9 ton medu v vrednosti 
56 086 000 DM. N ajvečji uvoznik je  bila 
M ehika z 12.999,1 tonam i in  A rgentina 
z 13.458,7 tonam i. Jugoslav ija  je  uvozila 
232 ton za 559.000 DM in je  n a  18. m estu 
med uvozniki.

Po le tu  1961 se je  uvoz močno dvignil: 
le ta  1961 je  znašal 37.000 ton, le ta 1962 
pa že 48.663 ton p ri lastnem  pridelku  
9500 ton.

V m esecih jan u ar — ap ril 1963 so uvo
zili 16.338 ton, p r ič a k u je jo  pa, da bo 
celoten letn i uvoz 50.000 ton.

Po »D eutsche Bienen Wirtschaft« št. 8/63.
P. M.
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P re v až an je  čebel v sadovn jake v ino
zem stvu. S ev e rn i H a n n o v e r  v N em čiji je  
s t rn je n a  s a d ja r s k a  p o k ra jin a . -D as A lte  
Land«, k a m o r so  č e b e la r j i  že s to le t ja  
p re v a ž a li čeb e le  z a ra d i o p rašev a li ja. Ko 
p a  se je  tu d i ta m  z a č e la  b o rb a  p ro ti 
šk o d ljiv c e m  z a rz e  novim i p re p a ra ti ,  je  
p o v z ro č ila  o d šk o d n in sk e  tožbe  z a ra d i za
s tru p itv e  čebel. Z a to  je le ta  1935 p o lic ija  
p re p o v e d a la  d o v a ž a n je  čebel. P osled ica  
je  b ila . da je  p r id e le k  če šen j pad e l n a  
eno  č e tr tin o . K e r so s e d a j s a d ja r j i  h o te li 
do b iti č im  več čebel, so p rev ze li s tro šk e  
za  p rev o z  čebe l s to v o rn ja k i . T a  u r e 
d itev  p a  s a d ja r je v  k o n čn o  n i zad o 
v o ljila . Z a to  so se z ed in ili na  5R M  za 
p an j, k i n a j bi j ih  p la č a li s a d ja r j i .  Ta 
zn esek  so sčasom a zv iša li n a  7.50 DM.

T ak o  u re je n o  p re v a ž a n je  »O' p re d  le ti 
p rev ze li tudi na H o lan d sk em . Tudi tam 
s/o zv iša li n a je m n in o  na o k o li 7,50DM  
za  p a n j. L e ta  1961 so  n a  H o lan d sk em  
n a je m n in o  za čeb e le  n a  novo  u re d i l i  in  
tud i izd e la li to č n e  do ločbe za prevoiz 
čebel. N a j s led e  do ločbe za p re v a ž a n je !  
O b v ezn o sti č e b e la r je v :

1. P a n ji  m o ra jo  b iti na m estu , ko 
začne  d re v je  cv e te ti.

2. Č eb e le  o s k rb u je  č eb e la r.
3. Č e b e la r  ne  sm e o d p e lja ti  p a n je v  

b rez  s a d ja r je v e g a  p r is ta n k a , p re d e n  n eh a  
cv e te n je .

4. Č e b e la r  m ora. sv o je  p a n je  ra z d e liti 
po s a d ja r je v i  že lji. P o sam ezn e  sk u p in e  
p a n je v  m o ra jo  b it i  ta k o  p o ra z d e lje n e , 
da  j ih  p rid e  n a jm a n j 5 na  h e k ta r .

5. N a je te  č e b e lje  d ru ž in e  m o ra jo  b ili 
v d o b rih  p a n jih  in  iz p o ln je v a ti n a s le d 
n je  p o g o je : a) vso  m o ra jo  im e ti sp ra - 
šen e  in  z a le g a jo č c  m a tic e ; b) n a jm a n j 
š t i r je  s a ti  m o ra jo  im e ti ja jč e c a  in  z a 
lego  v seh  S tad ijev ; c) p r i  z u n a n ji tem 
p e ra tu r i  12° C m o ra jo  d ru ž in e  ob za 
če tk u  č e šn je v e g a  cve ta  z a sed a ti 7 satov , 
ob z ače tk u  jab o lč n e g a  c v e ta  p a  8 saltov; 
č) d ru ž in e  m o ra jo  b iti dob ro  za lo žen e  
s h ra n o .

Obveznosti sadjarjev:
t. S a d ja r  p lača  č e b e la r ju  n a jem n in o , 

p red en  o d p e lje  čebele .
2. S v o jeg a  c v e tja  n e  sm e šk ro p iti  ali 

p ra š iti s p re p a ra ti ,  ki š k o d u je jo  čebe lam .
3. S k rb e ti m ora . d a  d ru g i cvetov i v 

ob m o č ju  do le ta  n e  p r id e jo ' v s tik  s ta 
k im i s tru p e n im i snovm i in  da  se n a p a 
ja liš č a , ki jih  čeb e le  o b le ta v a jo , ne 
z a s tru p lja jo .

4. D o ločiti m ora  p r im e rn a  s to jišča  in  
se p o b rig a ti, da  p a n je v  ne  bo n ihče  
p re s ta v l ja l .

5. Č e p r id e jo  v sa d o v n ja k  živali^ m ora 
sk rb e ti,  da  so  s to jišč a  p r im e rn o  o g ra 
je n a .

S a d ja r  im a p rav ico , d a  č e b e lje  d ru ž in e  
k o n tro lira  p o  izv ed e n c ih , m ora  p a  č e b e 
la r ja  p ra v o č a sn o  o b v estiti o  d n ev u  in 
u r i te  k o n tro le . Č e . se  p o ja v i p ri tem  
kaik spor, o d lo ča  p r is to jn i d rž a v n i sv e
to v a lec  a li n jeg o v  as is ten t. N jeg o v a  ra z 
sodba je  obvezna  za  oba  d e la .

Jasn o  je , d a  m o ra  h o la n d sk i s a d ja r  
p r i  ra zm ero m a  v isok i n a je m n in i, ki jo  
m ora  p lača ti č e b e la r ju , im eti p rav ico  do 
k o n tro le  in da  m o ra  dob iti z a re s  u d a rn e  
čebe le . D ržav n i č e b e la rsk i sv e to v a lc i so 
na H o lan d sk em  d rž a v n i u ra d n ik u  ki se 
u k v a r ja jo  sam o s č e b e la rsk im i posli.

K a k o r po roča  h o lan d sk i č e b e la rsk i list 
St. A m brosiu s, d o b ijo  b e lg ijsk i č e b e la r j i  
c e n e jš i s la d k o r  za z im sk o  h ran o , in  s ice r 
10 kg  n a  p a n j. S la d k o r je  d e n a tu r ir a n  
s 50 g oktosa.ua in 0.5 g m o tilnega  p lav il«  
(M eth ilb lau ) na  100 kg. T a  d e n a tu r ir a n i 
s la d k o r  d o b ijo  č e b e la r ji  po cen i 0 .64DM 
za  kg. D obav l ja jo  ga  s la d k o rn e  to v a rn e  
v v ročali po 10 kg.

Po H. M e y e r ju  v »D ie B iene 1/1963

C ene m edu v F ran ciji. V F ra n c i j i  so 
le ta  1962 p r id e la l i  9000 ton m edu , le ta  
1961 p a  6000 ton, m ed tem  k o  ga  v d o 
b rem  le tu  n a to č ijo  15.000 ton. Z arad i 
teg a  je  m alo  za loge  in  je  v e lik o  p o v p ra 
še v a n je  p o  tem  b lagu . Sooičte  C e n tra le  
d ’a p ic u l tu re  je  d o lo č ila  cene : na ve liko  
za  m ed p rv e  k v a li te te  3,50 NK (1 N F  
o k o li 135 din) za k g ,' p r i  p ro d a  ji d e ta j-  
lis to m  N F  5,00 za kg. s tra n k a m  pa 
N F 6.00 (oko li 810 dim) za kg.

S. H.

T ri m atice v eni družin i. S pom ladi 
1961. le ta  sem  im el pan  j št. 5 s s ta ro  m a
tico, ki pa je še k a r  do b ro  za lega la . K er 
sem n ek i d ru ž in i m e n ja l m atico , sem  jo  
d o d a l p a n ju  št. 5. k e r  m atic  ne u n iču jem  
rad . Č ez te d e n  d n i sem  p re g le d a l p a n j 
št. 5 in, g le j šm en ta , n aše l sem  obe m a
tic i, k i s ta  lopo, s ložno  za le g a li v sa k a  na 
svo jem  sa tu .

Č ez p r ib liž n o  m esec dn i sem  m en ja l 
m atico  šc n ek i d ru g i d ru ž in i. K am  s 
s ta ro  m atico?  P o sk u ša jm o  do d a ti še 
tre tjo i v p a n j št. 5! K er p a  je  še d o b ro  
za le g a la  in  sem  si m islil, da  tre h  k ra l j ic  
v en i d ru ž in i čeb e le  ne  bodo trp e le , sem 
jo  v ta k n il v o d p rto  m edišče.

Č ez te d e n  dn i sem  p re g le d a l p lod išče 
in m ed išče  te g a  p a n ja  in na  sv o je  v e lik o
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p re s e n e č e n je  d o b il v se  tr i m atice , ki »o 
lepo  za l epa  le, v p lo d išču  k a r  obe  na 
is tem  sa tu . Č ez d o b e r  m esec je  biilo v 
p a n ju  k a r  16 sa tov  zalege.

P o le tje  je  bilo brezpašno in zato sem 
pustil p an j pri m iru.

N a je se n  sem  zaz im il vse t r i  m atice  
in  s ice r v p lod išču . »Si bo d o  čeb e le  že 
sam e » ro d ile , d a  bo prav ,«  sem  si miiislil. 
P re p r ič a n  sem  bil, dia bodo p u s tile  čez 
zim o le  eno.

R azu m e  se, d a  sem  spom lad i p a n j št. 5 
ze lo  n a ta n č n o  p re g le d a l. K a r  o b sta l sem , 
ko sem  n a  dveh  so sed n jih  sa tih  naše l 
vse t r i  m atice , ki so v sk ro m n ih  k ro g ih  
za leg a le . E na je  b ila  s ice r ze lo  o n e 
m o g la  in  sem  jo  n aše l čez k ak i li 15 dni 
n a  dnu  p a n ja ,  o s ta li dve  p a  s ta  složno 
živeli in  z a le g a li do  p rv eg a  posega , ko 
sem  ju  z a m e n ja l z m lado  m atico .

B. R.

Nič novega za M adagaskaičane. N eki 
fra n c o sk i č e b e la r  je  v o d il d v a  š tu d e n ta  
s č rn e  oeliine skozi svo j v r t , k j e r  je  
im el tu d i čebe le , in  jim a  ra z la g a l p r e d 
vsem  ču d o v ito  d e lo v a n je  n m tič jeg a  m le
čka. Za A fričana!, k i je  b il do m a v N ige
r i j i  je  b ilo  to  p re s e n e tl j iv a  novost. 
D ru g i, ki j e  pri-šel z M a d a g a sk a rja , je  
p riz n a l, da  v n jeg o v i dom ovin i od p ra 
d a v n ih  časov  p o z n a jo  ugodno  d e lo v a n je  
je d i iz  m edu  in za lege , jo  c e n ijo  in  iz 
k o rišča jo .

S. R.

Uporaba fonotiacina proti čebeljim  
ušem. V B o lg a riji j e  č e b e l ja  u š  v  č e b e ljih  
d ru ž in a h  ze lo  ra z š ir je n a . N iti e n o  od 
do sed a j u p o ra b lje n ih  s re d s te v  ni dalo  
v p ra k s i z a d o v o ljiv ih  re z u lta to v . D r. Ivan  
Č u k an o v  je  ugo tov il, da fen o tiao in  u b ija  
č e b e lje  uši. A v to r p ra v i, d a  so p re iz k u 
sili d e lo v a n je  o m e n je n e g a  p re p a r a ta  na 
raz isk o v a ln i p o s ta ji v  Vidlimi, in s ice r 
»o v b o rb i p ro ti č e b e lji  uši uiporabili 
ta le  n a č in : vzeli so  t r i  g ram e  fenotiaoim a 
in  gu zav ili v p ap ir , po tem  pa  po stav ili 
to v  kadiln iik , k j e r  je  b ilo  p r iž g a n o  lesno  
og lje . K ad iln ik  so  h i t ro  z a p rli, k e r  
g o ri fo n o tiac in  na  z ra k u  s p lam enom . 
P o tem  so  m eh  p ri k a d iln ik u  d v a k ra t  ali 
tnikrait s tisn ili, d a  je  p riše l z ra k  v no
tr a n jo s t  im d a  se je  na  tu  nač in  p re p a r a t  
vžigal. K o se je  p o kaza l iz k u d iln ik a  
bel d im , so g a  p u h n ili skozi ž re la  izm e
noma. v dva, p a n ja . V 30 sek u n d ah  je  
tr e b a  p u h n it i  n a jm a n j 20 doz d im a v

prv i, po tem  p a  e n a k o  k o lič in o  v d ru g i 
p a n j. N ato  j e  treba, o b a  p a n ja  še  e n k ra t  
ta k o  na d im iti. D e lo  o p ra v im o  pod  večer. 
C e b i d e la li  podnev i, bi la h k o  p o v zro č ili 
ro p a n je . N a jb o ljš e  re z u l ta te  dosežem o 
p r i z u n a n ji te m p e ra tu r i  z ra k a  od  12 dlo 
15° C. S  p o sk u s i so ugo tov ili, da  feno- 
tiao m  tu d i v v eč jih  do zah  ne  šk o d u je  
n iti čeb e lam  n iti za leg i. Ušii z a ra d i teg a  
p re p a r a ta  n iso  sam o  o m am ljen e , ko t p ri 
u p o rab i d ru g ih  s red s tev , am p a k  p o p o l
nom a pog in e jo . P r i izv ed en ih  p rv ih  po 
sk u s ih  so našli 488 č e b e ljih  uši, ki so 
p a d le  s  čeb e l v enem  sam em  p an ju .

V eličko Veliškov,
Pčel. in stitu t, Sofija

P revedel S. L. |

Prednost pitanja s suho hrano. Novo 
čebelarsko  le to  se začenja, že sredi ju 
lija . T a k ra t je  treb a  m isliti na pospešeno 
zaleganje., k i  se da uspešno, doseči le s 
p itan jem  n a  zalego, s suho hrano. Sredi 
ju l i ja  je  m nogokje paše že konec in m a
tica avtom atično p reneha zalegati. Potem 
seveda čebele n im ajo  podmladka^

Če so za leg an je  tako  p rek ine , je  težko 
m atico p risiliti, d a  bi zopet začela s svo
jim  delom. M atioa maj ne počiva poleti. 
P itan je  s suhim  sladkorjem  pro izva ja  
d an  in  noč n ep re k in jen o  toploto in m a
tica  tako ne p ren eh a  zalegati. Tekoče 
k rm lje n je  nim a takega uspeha, k e r  če
bele s ladkorno  raztopimo kopičijo  in 
tako  napo ln ijo  m atici celice, ki bi jih  
m orala  žaleči. P ri suhem  p ita n ju  pa. se 
to ne dogaja, treb a  pa je  sladko r zgoraj 
m alo ov lažiti, k a r  im a le d ražilen  n a 
men. P itam o n a  razne že udom ačene n a
čine. ne smemo p a  s lad k o rja  sipati na 
podnioo. Sami sirno krivi, če v nasledn ji 
pom ladi izg inejo  šibke družine, k a jti le 
v poznem poletju  ro jen e  m ladice p reb i
je jo  zimo.

Po D ie Bienezucht, S. R.

Plastični sati. B avarski deželni zavod 
za  čebelarstvo  v E rlangenu  je  delal po
skuse s p lastičn im i sati. Ti sati iz um etne 
snovi p a  se do sedaj, žal, še niso docela 
obneslit Č ebele jih  v sekako r sp rejm ejo , 
če so po top ljen i v vosek, in se lahko 
u p o rab ijo  v plodišču iin mediSču. So brez 
duha, n jihova g lavna hiba pa je  med 
drugim , da se radi drob ijo .

S. R.
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SESTANEK S PREDSTAVNIKI SRBSKIH 
IN IIRVATSKIII ČEBELARJEV

D ne 14. d e c e m b ra  1(>(>3 o b  15. u r i je  bil 
v L ju b l ja n i v p ro s to rih  Z veze na M ik lo 
šičev i cesti 30. se s ta n e k , ki so se  pa u d e 
lež ili ti le  za s to p n ik i D ru š tv a  p č e la ra  
S rb i je : dr. V asilja . F ilip o v ič , N ikolu  Go- 
sič, Boža P e tro v ič  in inž. B o g o lju b  K on- 
s ta n tin o v ič ; od 'č e b e la r je v  SR H rv a ts k e  
p a  d r. Ivo  T om ašec . F il ip  Sim ič in p ro f. 
J. Varga.. O d č e b e la rsk e  d ru ž in e  L ju b 
lja n a  so se u d e le ž ili teg a  s e s ta n k a  p re d 
sed n ik , ta jn ik  in en č lan  o d b o ra ; navzoč 
je  b il tu d i upravm i o d b o r Zveze. T em u 
se s ta n k u  p r ip isu je m o  v e lik o  važnost, k e r  
sm o na  n jem  ra z p ra v lja li  sam o o zvezni 
č e b e la rsk i o rg a n iz a c iji. P rio b č u je m o  z a 
p isn ik . d a  bi č la n s tv o  sezn an ili z v seb ino  
ra z p ra v lja n ja .

P re d s e d n ik  ZČD S je  o d p rl se s tan ek , 
p o zd rav il z la s ti goste  iz o b eh  b ra tsk ih  
re p u b lik  SR S rb i je  in SR H rv a ts k e  te r  
p re d s ta v il g o ste  in  o s ta le  u d e ležen ce  se 
s ta n k a . P re d la g a l je  sam o  eno  točko  
d n ev n eg a  re d a  in  s ic e r:

R a z p ra v l ja n je  o  S avezu  p č e la ra  Jugo 
s la v ije  in  o  o ž iv l je n ju  n je g o v e g a  dela .

P re d s e d n ik  jo  u te m e lj i l  p o tre b o  p o  
o ž iv lje n ju  zvezne č e b e la rsk e  o rg a n iz a 
c ije  v zvezi z več  p ro b lem i, ki so  se po 
ja v i l i  n a  p o d ro č ju  č e b e la rs tv a  v p r e 
te k le m  1963. le tu .

Tov. Boža P e tro v ič , s e k r e ta r  S aveza  
p č e la ra  Ju g o s la v ije , je  p o ja s n il se d a n je  
s ta n je  te  o rg a n iz a c ije , k i p ra v n o  še 
vodno  o b sto ji, d e ja n s k o  p a  ne  iz v ršu je  
fu n k c ij,  k i j ih  im a  p o  svo jem  p o s la n 
stvu . M ed ž iv ah n o  razp rav o , k i so  se je  
u d e lež ili sk o ra j vsi navzoči, z la s ti pa 
g o s tje  iz B eo g rad a  in  iz  Z ag reb a  te r  
p re d s e d n ik  ZČDS. se  je  iz k r is ta liz ir a lo  
to le  e n o tn o  s ta lišče :

Save* je  tr e b a  čim  p re j  zo p e t ož iv iti. 
G led e  n a  p o litičn i in  g o sp o d arsk i ra zv o j 
d ru ž b e n ih  odnosov  n a j  im a Sovez im e 

Savez  p č e la rsk ih  o rg a n iz a c ija  SFR J u 
goslav ije« . V zvezd z n av ed en im  razv o 
je m  je  tr e b a  d e ln o  sp re m e n iti in  d o p o l
n it i  tu d i p ra v i la  S aveza, D a lje  je  b ilo  
u g o to v ljen o , d a  b i m o ra le  sp re m e n iti 
o z iro m a  d o p o ln iti sv o ja  p ra v i la  tu d i n e 

k a te re  re p u b liš k e  č e b e la rsk e  o rg a n iz a 
c ije  in s ic e r  tak o , da b i m ogle v k lju č it i  
v sv o jo  o rg a n iz a c ijo  vse č e b e la rsk e  p ro 
iz v a ja lc e , in d iv id u a ln e  in k o le k tiv n e , f i
z ičn e  in  p ra v n e  osebe, k i d e lu je jo  nu 
p o d ro č ju  č e b e la rs tv a , bod isi d a  je  n j i 
hovo delo  g o sp o d arsk eg a , p o sp ešev a l
nega . z n a ns t v e no- ra z  i s kova  1 n eg a  ali pa 
tu d i trg o v sk e g a  zn a č a ja . T a k e  re p u b li
šk e  č e b e la rsk e  zveze bi se v k lju č ile  v 
Savez pčela rsik ih  o rg a n iz a c ija  SFR  Ju g o 
s lav ije . Savez n a j im a p red v sem  k o o rd i
n a c ijsk i z n a č a j m ed  rep u b lišk im i čeb e 
la rsk im i zvezam i k o t to lm ač  n jih o v ih  te 
žen j in  p ro b lem o v  te r  o rg an i zvezne 
d rž a v n e  o b las ti. D al je n a j im a  Savez še  
re p re z e n ta tiv e n  zn a č a j kot p re d s ta v n ik  
v se  ju g o s lo v a n sk e  č e b e la rsk e  d e ja v n o s ti 
dom a in  v inozem stvu .

V zvezi z n av ed en im  s ta liščem , o k a 
te re m  sm o izčrp n o  ra z p ra v lja li ,  sm o so
g la sn o  s p re je li  ta le  sk lep :

D elovn i č lan i u p ra v n e g a  o d b o ra  S a
v eza  p č e la ra  Ju g o s la v ije  n a j  p r ip ra v i jo  
o sn u te k  d o p o ln je n ih  o z iro m a  sp re m e 
n je n ih  p ra v i l Saveza^ O sn u te k  n a j  poš
l j e jo  n a jk a s n e je  do 25. d e c e m b ra  t. 1. 
re p u b lišk im  č e b e la rsk im  zvezam  na p r e 
g led  in  v  m oreb itno ' doii>olnitev. O benem  
n a j p r ip o ro č ijo  n e k a te r im  re p u b lišk im  
č e b e la rsk im  zvezam , n a j v po g led u  č la n 
s tv a  dopo ln i jo  sv o ja  p ra v i la  (npr. za  SR 
B osno in  H erceg o v in o , d a  se om ogoči 
sp re je m  č e b e la rsk e g a  p o d je t ja  »Koš- 
n icac). R e p u b lišk e  o rg a n iz a c ije  v rn e jo  
p re g le d a n a  'in  m o re b itn a  d o p o ln je n a  
p ra v ila  v  B eog rad  n a jp o z n e je  v 15 d n e h  
po  p re je m u . D e lo v n i č lan i S aveza  p r i 
p r a v i jo  n a to  ves m a te r ia l za občni zb o r 
S aveza, z la s ti  p ra v i la  in delovni, p ro 
g ram . O b čn i zb o r n a j  bi sk lic a li po 
m ožnosti že do k o n ca  ja n u a r ja  1 Va 
b ilu  za občni z b o r  n a j bi p rilo ž ili tud i 
m a te r ia l, k i ga b om o  o b ra v n a v a li.

P o  sp re je m u  tega  sk le p a  je  z a k lju č il  
p re d s e d n ik  ob  tr i č e tr t  na  sedem  lopo  
u sp e li se s tan ek .

Z a p isn ik a r:
F ra n c  C v e tk o  1. r.

P re d s e d n ik  ZČDS: 
V a len tin  B ened ič ič  1. r .
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M edtem  sm o še s p re je li  o sn u te k  p ra v il 
in d n e  3. 1. 1964 sm o posla li tu d i svo je  
p rip o m b e  v B eograd . T a k o  lah k o  p r ič a 
k u je m o  za ko n ec  ja n u a r ja  a li z a č e te k  
fe b r u a r ja  t. 1. sk l ic a n je  sk u p šč in e  za 
u s tan o v itev  »Savcza p č e la rsk ih  o rg a n i
z a c i ja  SFR Jug o s lav ije« .

V alentin Benedičič

IZLET ČEBELARSKE DRUŽINE 
POBREŽJE

K akor v sa k o  le to  je  p rired ila , tud i 
le tos n a ša  d ru ž in a  za sv o je  č lan e  iz le t 
in  s ic e r  p re k o  S lo v en sk e  B istrice , P o lj
čan , P o d č e tr tk a , K ozjega  v K um rovec.
7. ju l i j a  1963 se n as je  zb ra lo  34 u d e le 
žencev , k i sm o se z av to b u so m  o d p e lja li 
p re k o  teh  k ra je v . V rem e je  b ilo  lepo  in 
sončno, ta k o  da  sm o im eli ude ležen c i 
re s  le p  razg led . U stav ili sm o se v P o d 
č e tr tk u , k je r  na® je  že p r ič a k a l č e b e la r  
in v o d ja  č e b e la rsk e g a  šo lsk eg a  k ro ž k a  
tov. Valand'. O p isa l j e  razv o j te r  delo 
p io n irsk e g a  k ro ž k a , ki im a sed a j 16 č la 
nov. Im a jo  6 A Z -pan jev , več ino  p o d a r 
je n ih , te r  tu d i op azo v a ln i p a n j iz s tek la . 
P re d a v a te lj  tega  k ro ž k a  se je  zan im a l 
tu d i za  č e b e la rsk e  ra z m e re  v našem  
k ra ju ,  p o tem  pa  nam  je  op isa l zgodovino  
g ra d u , ki se la h k o  vid i d a leč  naoko li. 
Po p r is rč n e m  slovesu  sm o n a d a lje v a li 
v o žn jo  p ro ti K ozjem u, k je r  so nas že 
n estrp n o  p ričak o v a li č lan i čebe la rske  d ru 
žine K ozje. V sp rem stv u  ta jn ik a  in  p re d 
sedn ika  sm o si ogledali več čebeln jakov . 
R a z lik a  m ed našim  in ta m k a jš n jim  čeb e 
la rs tv o m  ni v e lik a , sa j čeb e la  ri ta m k a j 
v eč in a  v AZ-panjih. O p az ili sm o, da  so 
tu d i m ed n jim i d ob ri č e b e la r ji ,  č ep rav  
so p a šn e  ra z m e re  n e k o lik o  s lab še  ko t 
p ri n as ; m a n jk a  jim  p red v sem  a k a c ije .

P o tem  sm o ob ed o v ali v lepem  g o s til
n išk em  v rtu . Č lan i ta m k a jš n je  d ru ž in e  
so n am  p o s treg li z d o b ro  dom ačo  k a p 
ljico . P re d s e d n ik  te  d ru ž in e  se  je  z a 

hvalil za obisk  te r  poudaril, da p r ire ja jo  
tud i oni takšne  izlete. Želel je  tudi, da 
bi se v n jihov i sred in i k a r  n a jb o lje  po
čutili. Po prisrčnem  slovesu smo n ad a
ljevali vožnjo proti Kum rovcu. O gledali 
smo si ro js tno  hišo tov. T ita  in  tudi 
okolico tega k ra ja , se vpisali v spo
m insko kn jigo  te r  se p reko  R ogaške 
S latine v rn ili v M aribor. Le žal, da se 
na tem  lepem  iz letu  nism o fo tografira li.

VESELA IZ NAŠIM VRST

K adar p r id e jo  naši č e b e la r ji s čebe
lam i v ju ž n e  repub like , se navadno 
k a r  dob ro  zna jde jo  v viseli mogočih 
p rilik a h  in neprilikah . K dor se ni 
naučil srbohrvaščine p ri vo jak ih , m lati 
pač  svojo jugoslovanščino in veselje  je  
ta k e  lju d i poslušati. Lansko pom lad se 
je  takole |K>skušal lju b ljan sk i čebelar 
Boštjan. Na pov ra tk u  domov je  v zad 
njem  hipu ugotovil, da mu je pozabil 
šef posta je  vpisati še pločevinasti sod 
za  med. B oštjan  je  p rid rv e l v prom etno 
p isa rn o  in v n a jv eč ji naglici de ja l šefu: 

linam još je d an  burek!« Šef ga je  po
gledal, se nasm ehnil in d e ja l: »Bogami. 
burek! D ajte  ga ovamo, bas sam gla
da n!-r Boštjan je  bil v zadregi, za to  je  
skušal p o ja sn jev a ti: »Pa to  je  bu rek  od 
moda!« Šef: »Još bolje, to  je  fina stvar!« 
B oštjan  zdaj ni vedel, k a j n a j počne. 
M ahal je  z rokam i in skušal po jasn iti 
šefu, k a j misli. Zato je  d e ja l: »Pa to  je  
velik  burek!«  Šef: »Onda dem o lepo  da 
ga svi pojedemo!« B oštjan  si ni vedel 
pom agati in  nerodno  mu je  b ilo  tem 
bolj, k e r  so se  vsi slovenski čebelarji 
k rohotali od smeha. Potem  je  našel re 
šilno bilko. O pazil je  v kotu  sobe šefov 
pločevinasti sod za: med, pokazal nan j in 
rekel: »Ovoikav bu rek  od meda!« Šef sc 
je  od srca nasm ejal, ko  je  B oštjana 
končno le razum el, in  d e ja l: »E, moj 
b ra jko , pu to  ti je  bure, a b u rek  je  ono, 
što na žalost nečem o d a  jedem o sada!«

Popravek:
V Slovenskem čebelarju številka 1/1964 nu strani 13, v deveti vrsti 

od zgoraj, popravite stavek: »Posredna korist čebel je večja od vrednosti 
neposrednih čebeljih proizvodov medu in voska«, ki se glasi pravilno: »Po
sredna korist čebel v Čehoslovaški socialistični republiki je  torej približno 
za osemkrat večja od vrednosti neposrednih čebeljih proizvodov medu 
in voska.«

Na strani 18 tabela — A pod zaporedno številko 27, 28 in pod seštevno 
vrsto namesto besede »cena« pravilno »Vrednost«.
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JOŽE ISTENIČ

jo  u m rl 25. IX. 1963 v sta- 
ro s ti 70 le t. Ž ivel in  če 
be la  ril je  v iso k o  nad  
V rh n ik o  v Z ap lan i. Im el 
j e  o k ro g  20 d ru ž in , ki 
so sp o m lad i ob  re s i in  
bo ro v n ic i lep o  n a p re d o 
vale . P o leg  k m e tijs tv a  
so m u b ile  čeb e le  ed in o  
raz v e d r ilo . V eliko  sk rb  
ie p osveča l č eb e lam  tu d i 

za to , k e r  so m u n ad o m ešča le  p ra v o  d r u 
žino. P o  n a ra v i p a  tu d i iz lju b e z n i do 
čebel j e  b il tih , zv est č lan  č e b e la rsk e  
d ru ž in e  iin s ta le n  n a ro č n ik  »S lovenskega 
če b e la r ja « .

K m alu  bodo  čeb e lice  s p e t iz le ta v a lc  in  
o b isk o v a le  n je g o v  novi dom  pod gozdom  
v  so n čn i Z ap lan i. Žal j ih  p o k o jn i Jože 
n e  b o  s liša l.

ANTON MAČEK

je  u m rl 8. VII. 1962 v s ta 
rosti 77 le t. K ot č e b e la r  
je  b il z n an  d a leč  po 
b liž n ji in  d a ljn i  okolicdi. 
P o k o jn i je  b il e d in i v 
n aš i družin ,is k i m u je  
b ilo  č e b e la rs tv o  p o k lic . 
S voj čas je  čebe l a r i l  v 
več k o t 600 AŽ p a n jih . 
O b lio jev i p aš i le ta  1938 
p a  j e  š te v ilo  z m a n jša l 

n a  o k ro g  100 d ru ž in . Bil j e  m ed  p rv im i1, 
k i so p rič e li p re v a ž a ti čeb e le  n a  a jd o v a  
p a s išč a  n a  Š ta je rsk o . Prii ta k o  v e lik em  
č e b e la rs tv u  si je  z le ti pridobili do sti 
iizkušenj. V elik o  p o zo rn o s t je  po sv eča l 
z a z im lje n ju  čeb e l z u p o ra b o  s la d k o r ja . 
P o seb n o s t n je g o v e g a  č e b e la r je n ja  je  b ilo  
n a p a ja n je  čebel pozim i v m razu  in  
snegu . T rd il  je , d a  j e  n a  ta  nač in  re š il 
sv o je  č e b e la rs tv o  p o  d o b r i lio jev i paši 
in  iz re d n o  h u d i z im i 1928— 1929. O d b ira l 
j e  p le m e n ja k e , o  k a te r ih  je  d e la l z a 
p is k e  z a ra d i n a d a l jn je  v z re je  m atic . Z ato  
se  j e  z v e se lje m  o p r i je l  u m e tn e  v z re je  
m a tic  n a  p le m e n i!n i p o s ta ji , k i p a  je

žal po n e k a j le t ih  p re n e h a la  d e lova ti. 
Z elo  ra d  j e  p o streg e l s p o d a tk i o  š tev ilu  
in  v o d e n ju  u m e tn o  v z re je n ih  m atic , za 
k a te r e  je  trd il ,  da  so  » ras iran e« . Po 
z n a č a ju  je  b il d ru ž a b e n  in  šegav . M anj 
s reče  so im e li z n jim  »zelenci« , k a d a r  
so g a  v p ra š a li  z a  s tro k o v n i n asv e t. P o leg  
č e b e la rs tv a  j e  im el tu d i  o b r t za  p re p a 
r i r a n je  ra s tlin . Z n jim  sm o s lo v en sk i če
b e la r j i  sp e t izg u b ili s ta ro  k o ren in o .

Č e b e la rsk a  d ru ž in a  V rh n ik a

FRANCE KOVAČIČ

N e p ričak o v an o  se je
8. o k to b ra  1963 p r i  iz v r
š e v a n ju  p o k lica  sm rtn o  
p o n esreč il č e b e la r  F r a n 
ce  K ovačič  iz S tu d en cev  
p ri M arib o ru . N ihče  ni 
p rič a k o v a l, n a jm a n j pa  
č e b e la r j i  n aše  d ru ž in e , 
da  n as  bo ta  k re p k i, 
z d ra v i in  m lad i m ož, s ta r  
k o m a j 48 le t, n en ad o m a 

z ap u stil. K ot s in  k m ečk ih  s ta rš e v  iz 
S to n jcev  p r i  P tu ju  si je  iz b ra l pok lic  
v k m e tijs k i d e ja v n o s ti iin p r i čeb e lah , 
č e p ra v  je  b il izu čen  šo fer. Z v z tra jn o s t jo  
in  m a r lj iv o s t jo  je  p r iše l do  teg a  p o k lic a , 
k a j t i  p re m o ž e n js k o  s ta n je  s ta rš e v  šo
la n j a  n i dopuščalo . Sam  se je  m ora l 
z n a j t i  v  te žk e m  ž iv l je n ju . V se si je  
s  p r id n o s t jo  in  z ž en in o  p o m o č jo  p r i 
g a ra l. P o seb n o  so m u b ile  p r i  s rcu  če 
be le ! V ozil j ih  je  z d a j sem  z d a j tja , 
k a k o r  je  p ač  n a ra v a  d e li la  sv o je  b lag o - 
d a ti. K ot p ra v i  č lan  č e b e la rsk e g a  d r u 
štv a  je  d o b ro  pozna l to v a r iš tv o  te r  om o
gočil sk u p n e  p rev o ze , k a d a r  j e  b ila  
n a ra v a  d a re ž l jiv a . C e b e la r iti  j e  začel 
le ta  1948 te r  ta k o j v sto p il v č e b e la rs tv o  
o rg a n iz a c ijo , d o b ro  vedoč, d a  je  p o 
tr e b n a  v sak em u  č e b e la r ju . B il je  d ev e t 
lo t o d b o rn ik  n aše  č e b e la rsk e  d ru ž in e  iin 
p o ž rtv o v a ln o  so d e lo v a l p r i n je n ih  p r i r e 
d itv ah .

V n e teg a  č la n a  in  č e b e la r ja  bom o o h ra 
n ili v  n a j lep šem  spom inu!

Č e b e la r s k a  d ru ž in a  S tu d e n c i-P e k re



P O R O Č I L O  Z A  D E C E M B E R

Razmeroma toplo jesensko vreme, ki se je zavleklo do konca novembra, 
je v začetku decembra hitro prešlo v pravi zimski mraz. December je bil 
liladen, posebno druga dekada. Bilo je nekaj deževnih dni in to večinoma 
v začetku meseca, sicer pa so bile padavine v obliki snega. V severovzhodni 
Sloveniji je  ležala snežna odeja od prvih dni decembra, v glavnem pa je 
sneg zapadel in obležal v drugi dekadi. Na Primorskem je snežilo, u se sneg 
rii obdržal, večkrat pa je vlekla močna burja. Od naših opazovalnic je  imel 
najnižjo srednjo mesečno temperaturo (—6,7) Lovrenc na Pohorju, naj nižjo 
dnevno temperaturo pa je zabeležila opazovalnica Prosenjakovci 19. XII. 
(— 21" C). Najvišjo srednjo mesečno toplino (— 2,8) in najvišjo dnevno tem
peraturo (+  10° C, 1. XII.) pa je  imela Pušča-Bistra. (Podatkov opazovalnice 
Škofije pri Kopru nismo mogli uporabiti, ker je  poročilo izostalo.)

Čebelje družine prezimujejo mirno, izleta pa jim vreme ni omogočilo, 
listi, ki je  pravilno zazimil močne in zdrave družine, pa lahko mirno pri
čakuje pomladi. Poraba hrane jc majhna (mesečni povpreček je — 54,5 dkg).

Ž e r o v n i c a - P o s t o j n a : Družine sein zapazil komaj 5. decembra.
C e z a n j e v c i - L j u t o m e r :  V prvi dekadi tehtnica ni pokazala 

padca, verjetno zaradi visoke relativne vlage v zraku.

Kraj opazovalnice
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mesečni tretjini dkg

B reg — T r ž i č ..................... — 20 — 10 — 10 — 4 0 —  3.8 0 4 20 76
D ražgoše— 5k. L oka . . — 20 — 10 — 30 — 60 —  4 ,9 0 3 26 69
Z erovn ica— P o sto jn a  . . — 15 — 25 — 20 — 60 — 0 2 20 69
R o g a t e c .......................... -  10 — 10 — 10 - 3 0 —  4 ,0 0 3 6 17
L ovrenc  na  P o h o rju  . . — 10 — 10 — 10 —30 — 5,0 0 1 27 71
Seln ica  ob D ra v i . . . — 12 — 12' — 10 — 34 — 4 ,7 0 2 26 78
Lovrenc na D rav. polju — 30 — 30 — 20 —80 -  6,7 0 1 27 54,5
C ezanjevci—L jutom er . 0 — 20 — 30 — 50 — 4,9 0 3 9 21
Bučkovci—Videm

ob Š č a v n ic i ..................... — — — — — — ' — — —
Prosenjakovci—M. Sobota — 30 — 30 — 30 —90 —  4 ,7 0 5 27 80
M. Polana—Lendava . . — 35 — 20 — 4 0 —95 — 0 1 27 58
Svibnik—Črnomelj . . — 15 —  15 — 15 — 45 — 3,5 0 2 20 15
Išk a  v a s ........................... — — — 20 —20 — 0 4 19 14
Škofije pri Kopru . . . — — — — — — — — —
Pušča—Bistra . . . . — 15 — 30 — 30 —75 -  2,8 0 0 12 34

Povpreček ................ — — — — 54,5 — — — — —



10 let podjetja »MEDEX«
Delovni kolektiv trgovskega podjetja »MEDEX« Import-Export 
Ljubljana, Miklošičeva 13/IV, se ob svoji desetletnici uspešnega 
dela domu in v inozemstvu zahvaljuje vsem čebelarjem, čebelar
skim družinam in društvom, kmetijskim zadrugam in drugim 
podjetjem za sodelovan je, kakršnega si želimo tudi v bodoče.

Cenik nekaterih najvažnejših proizvodov:
AZ p a n j na  9 s a t o v ................................................  12.700 din
AZ p a n j na, 10 s a t o v ...............................................   13.500 d in
AZ p a n j-e x p ö r tn i  na 7 s a t o v .....................................  4.800 din
P a n j š t i r i s a t a r ..........................    2.000 din
S a t n i k i .....................    35 din
Z ap ah i z a  ž r e l « .....................   55-45 diin
P re č n e  z a p o r e ..........................   100 d/in
K vač ice  .....................................................................  380 din
R a z s t o j i š č a ..........................................................................  45 d in
Ž ična i r i r e ž a - p o c in k a n a ................................................ 1.000 d in
M atič n a  re še tk a  »I La n e m a  n n « .....................................  2.280 din
K a d i l n i k ................................................................................ 880 din
Zvepl-cni z a k a d  n a  p a p i r j u ..........................................  t.170 d in
Z ašč itn e  r o k a v i c e ................................................................ 1.1 (M) diin
K l o b u k .....................................................................................  1.500 d in
Ž ična  č e b e la rs k a  k a p a .....................................................  500 d in
Č e b e la rsk o  toč ilo  ma 3 s a t e ..........................................  20.000 din
Č e b e la r sk o ,to č i lo  n a  4 s a t e ..........................................  23.500 din
S to ja lo  za  o d k r i v a n j e .....................................................  2.300 d in
K o n i c a .....................................................................................  1.450 din
Č e b e la rsk a  t e h t n i c a ................................................................15.500 din

Zahtevajte cenike!
Vse cene so neobvezne, franko skladišče Ljubljana. Pakiranje, 
prevoz in poštnino zaračunamo po dejanskih stroških. Kadar obi
ščete Ljubljano, se oglasite v naši poslovalnici na Miklošičevi 
cesti 30. k jer boste hitro in solidno postreženi!

Odkupujemo vse vrste sortiranega, čistega in kvalitetnega medu 
po najvišjih dnevnih cenah. Odkupujemo, predelujemo in proda
jamo čisti čebel ni vosek!

Z naročili, željami in predlogi se obračajte na trgovsko podjetje 

»MEDEX« IMPORT-EXPORT LJUBLJANA, MIKLOŠIČEVA 13/IV


